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LME:s forskningsstipendier 
utdelade 
Telefonaktiebolaget L M Ericssons Stif
telse för främjande av elektroteknisk 
forskning liar av årets stipendiemedel ut
delat 16 000 kr i stipendier. 

Civilingenjörerna Lars Block och Erland 
Cassel har fått vardera 1 500 kr för studier 
i England och Holland inom elcktronik-
resp. ultrahögfrekvensområdet; civilingen-

1951 års resestipendier har av styrelsen 
för Telefonaktiebolaget L M Ericssons 
stiftelse utdelats till följande personer: 
Vid Huvudfabriken till ingenjör Erik At-
terling, Ck, 1 100 kr för språkstudier i Eng
land samt besök vid engelska och hol
ländska telefonfabriker; herr Torgny At-
tersjö, Vi, 1 000 kr för språkstudier i Eng
land samt besök vid engelska företag; 
herr Arthur Eriksson, K 27, och ingenjör 
Gösta Nyström, Vtu, 2 000 kr för studier 
av lärl ingsutbildning samt TWI-systemet 
vid engelska industr ier ; herr Bertil Grå
berg, Eb, 1 100 kr för språkstudier i 
Frankrike, her ra r Eric Hellemo och Pac
kard Hägg, K 13, 600 kr för studier av 
avsyning och mätteknik vid svenska in
dustr ier ; ingenjör Roland Kaufeldt, Vtt, 
1 (10(1 kr för studiebesök hos ti l lverkare 
av l indnings- och uppspolningsmaskiner 
i England; ingenjör Gunnar Mattson, Zs, 
1 000 kr för teletekniska studier i Schweiz; 
ingenjör Lars Sandberg, Nf, 900 kr för 
språkstudier i Spanien. 

Vid AB Alpha till ingenjör Nils Ahl-
herg 1 100 kr för besök vid plast indu
strier i Danmark, Holland och England. 
Vid FÖB till ingenjör Rolf Svangren 400 
kr för språkstudier i England. 
Vid Kabelverket till ingenjör Joel Berg 
800 kr för studieresa till England för 
språkstudier samt industribesök. 

Vid AB Rifa till ingenjör P O Harris 
1 100 kr för studier av tillverkning av 
mätapparater m. m. i Tyskland, Österrike 
och Schweiz. 

Sammanlagt hade 39 ansökningar in
kommit. 

Personal förändr ingar vid 
Rifa 
Överingenjör C Ä Trapp lämnade den 15 
april sin befattning vid AB Rifa för att 
övergå till annan verksamhet. 

Efter den i samband därmed genomförda 
omorganisationen fungerar civilingenjör 
Tord Bohlin sorn chef för laboratoriet 
och konstruktionsavdclningen. Sorn ny 
verkstadschef har inträt t civilingenjör S 
Brahme, tidigare verksam vid huvud
fabriken. 

jör Göran Flodman 2 000 kr för studier i 
USA inom mikrovågsområdet, teknologie 
licentiat Gunnar Fant 2 000 kr för tal
språksundersökningar vid Kungl. Tekniska 
Högskolan; civilingenjör Gunnar Kihlberg 
2 000 kr för licentiatstudier vid Chalmers 
Tekniska Högskola och civilingenjör Sven-
Olof Öhrvik 1 500 kr för l icentiatstudier 
vid Kungl. Tekniska Högskolan; ingenjö
rerna Kjell Anvret 2 000 kr och Bertil 
Lundgren 1 500 k r för bedrivande av stu
dier vid Kungl. Tekniska Högskolan, in
genjör Lars Larsson 2 000 kr för bedri
vande av studier vid Chalmers Tekniska 
Högskola. 

Jubileumsutställning på Skansen 
Såsom ett led i f irandet av Telefonaktie
bolaget LM Ericssons 75-årsjubileum har 
i de stora hal larna nedanför rulltrappan 
vid Huvudentrén på Skansen öppnats en 
utstäl lning sorn belyser telefoniens och 
teleteknikens utveckling. 
Den högtidliga invigningen ägde rum den 
8 jun i i närvaro av många LM-are, repre
sentanter för fräinmande makters be
skickningar och statliga verk. Efter häls
ningsanförande av direktör Helge Eric
son, orienterade styrelsens ordförande, 
generaldirektör Waldemar Borgquist, om 
de gångna 75 årens utveckling och förkla
rade utställningen öppnad. 
Utställningen, diir hl. a. telefonsvararen, 
Fröken Ur och andra tekniska nyheter 
för första gången visas för allmänheten 
är till och med september månad öppen 
alla dagar mellan klockan 13—21. 

Nya y t te rdör rskyl ta r 
Då det i samband med verkskyddets öv
ningar visat sig svårt för personalen att 
hit ta har nya beteckningar införts för 
samtliga yt terdörrar . På de skyltar som 
uppsatts betyder den första av de röda 
bokstäverna upptill byggnadens beteck
ning och den andra i vilket väderstreck 
dörren är belägen. De vita siffrorna är 
dörrens nummer. Beteckningen LS 40 be
tyder sålunda; Låghuset, södra fasaden, 
dörren till tjänstemannamatsalen. I sam
band härmed har T-huset omdöpts till 
östra huset. 

Tradit ionsenlig vårhälsning 
vid Kabelverket 
Den gröna vinterns intåg firades tradi
tionsenligt på fabriksgården vid Kabel
verket med sång på valborgsmässoafto
nens lunch. 

Vädret var i år synnerligen miserabelt. 
Regnet flöt i s t römmar men när ton
kaskaderna från sångarna började flöda 
blev de himmelska makterna mer guns
tiga och minskade på vätan. Sången 
klingade väll judande över den förvånans
värt stora åhörarskaran som samlats för 
att höra kören och direktör Olssons väl
komsttal för våren. 

LM-daffen 

på Skansen 

26 augusti 

Den 26 augusti är det åter dags 
för LM-dagen på Skansen, den fem
te i ordningen. Med anledning av 
5-årsjubileet kommer programmet 
i år at t bli något utökat. Liksom 
under tidigare år kommer de olika 
fritidssektionerna att medverka 
med sång, musik, teater m. m. 
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Resultatet av bolagets verksamhet under de bägge se
naste åren framgår av nedanstående uppställning: 

Faktureringens fördelning pä olika marknader framgår av 
[oljande tabell: 

Inkomster 

1950 

Fakturering av levererade 
produkter 138,2 

Vinstutdelning på aktier, 
sorn bolaget äger . . . . 4,2 

Räntor på pengar, sorn 
bolaget lånat ut 6.1 

Provisioner, licensavgif
ter o. dyl 7,4 

Kursvinster 6,0 
Diverse inkomster 0,7 

Härav har använts till 

Material samt tillverk
nings-, försäljnings- och 
allmänna omkostnader 67,8 

Avskrivningar på bygg
nader, maskiner och 
inventarier 

Nedskrivning på aktier 
och fordringar minus 
återvunna nedskriv
ningar 

Avsättning till pensions
stiftelser 

Räntor på pengar, sorn bo
laget upplånat 

t återstoden 

8,2 

9,9 

6,9 

4,0 

har tillförts 

arbetare 27,7 
tjänstemän, direktion och 

styrelse 19,5 
stat och kommun (skat

ter) 7,0 
aktieägare (vinstutdel

ning) 8,2 

Och resten kvarstår i bolaget 

(milj. kr.) 

162,6 

96,8 

65,8 

62,4 

3,4 

1949 

119,1 

2,6 

4,5 

6,7 
—0,4 

0,8 

48,9 

8,7 

9,7 

0,5 

3,5 

30,3 

17,9 

5,9 

0,2 

133,3 

71,3 

62,0 

60,3 

1,7 

En interiör f rån den automatiska telefonstationen Sörnäs i Helsingfors, utförd en
ligt L M Ericssons sidvägssystem med koord inatvä l jare. 

M a r k n a d 

Sverige 

Afrika 

Australien 

Totalt 

1950 

milj. kr. 

75,7 
25,6 

4,6 
2,8 

29,1 
0,4 

138,2 

/o 

55 
19 
3 
2 

21 
0 

l i m 

1949 

milj. kr. 

68,5 
22,9 

5,7 
3,2 

18,6 
0,2 

119,1 

/o 

58 
19 
5 
3 

15 
0 

100 

Exporten har sålunda utgjort 62,5 milj. kr eller 45 % 
under 1950 mot 50,6 milj. kr resp. 42 % under år 1949. 
ökningen i faktureringen i förhållande till 1949 är totalt 
16 %, varav på utlandet 24 % och inom Sverige 10 %. 
Exporten sker till stor del till dollar-länder, varigenom 
vårt lands valutareserver tillförs hårdvaluta. 

Trots att 1950 års fakturering är den största hittills, var 
beståndet av ofakturerade order lika stort vid årets slut 
som vid dess början, på grund av att order inkommit 
med ca 138 milj. kr. Bolaget har försvarat sin ställning 
på hittillsvarande marknader och även vunnit insteg på 
nya. Sålunda har stora order ingått från svenska tele
grafverket. 



Vidare har Helsingfors beställt utvidgningar av sina auto
matiska telefonstationer med ca 11 000 linjer. Från Köpen
hamn har erhållits beställning på koordinatväljarstationer 
för ca 83 000 linjer, vilka utgör inledningen till helautoma-
tisering av därvarande telefonnät. En del av arbetet skall 
utföras i Danmark. Dessutom har tilläggsavtal tecknats 
med Venezuelas regering om leverans av stationer, appa
rater, nät, längdistansmaterial och radiolänkar. Denna 
order uppgår till närmare 27 milj. kr, varvid dock är att 
märka, att radiolänkarna skall levereras från USA. 

ökningen i utdelningen på aktier från 2,(i milj. kr 1949 
till 1,2 1950 sammanhänger nästan helt med bolagets 
ökade innehav av aktier i Mexikanska Telefon AB Ericsson 
(MTE). Vid 1950 års ingång ägde bolaget 55 000 aktier i 
MTE och köpte under året 118 300 aktier. Inköpen har 
fortsatt under 1951 och nu har bolaget 175 600 aktier 
av totalt 180 000 st. De 4 400 aktier sorn ännu finnes på 
främmande bänder skall tvångsinlösas, varigenom bolaget 
blir ensam innehavare av aktierna i MTE. MTE:s till
gångar består av aktier i och fordringar hos Teléfonos de 
Mexico S. A., det nya mexikanska telefondriftsbolaget, till 
vilket företag bolaget har stora leveranser. 

Ränteinkomsterna har ökat från 4,5 milj. kr 1949 till 6,1 
1950. Ökningen beror på att bolagets krediter ökat i sam
band med den ökade faktureringen. 

Kursvinsterna har uppkommit sorn en följd av svenska 
kronans nedvärdering i förhållande till vissa främmande 
valutor (framför allt dollarn) i september 1949. Vid upp-
värderingen av kronan i juli 1940 gjorde bolaget stora 
förluster. Så blir också fallet, om svenska kronan återigen 
skulle uppvärderas. I det långa loppet torde dylika in
komster och utgifter mer eller mindre jämna ut varandra. 

Kostnaderna för material samt tillverknings-, färsäljnings-
och allmänna omkostnader bar ökat med 19 milj. kr i för
hällande till 1949, dvs. lika mycket sorn faktureringen 
ökat. 

Avsättningen till pensionsstiftelserna har skett med 6,9 
milj. kr mot 0,5 milj. kr 1949. Därav har 1,9 kommit den 
gamla stiftelsen tillgodo. Därutöver har styrelsen beslutat 
bilda en s. k. fri pensionsstiftelse och avsätta 5 milj. kr 
till denna. 

Län Ull arbetare bar under 1950 utgått med 27,7 milj. kr 
mot 30,3 år 1949. Vid bedömning av dessa siffror måste 
hänsyn tagas till att antalet anställda arbetare i medeltal 
utgjorde 5 079 år 1950 mot 5 741 år 1949. (I 1949 års sty
relseberättelse angavs siffran för 1949 till 5 525, men däri 
ingick ej hemarbetare.) ökningen i tjänstemannalöner sam
manhänger i stort sett med en planmässig utökning av 
antalet tjänstemän. 

Stegringen 
ningen. 

skatteposten sammanhänger med vinstök-

Vinslen för året, sedan skatterna dragits av men före ut
delning till aktieägarna, uppgår till 11,6 milj. kr mot 7,9 
föregående år. Den ökade vinsten beror på den större 
faktureringen och på vissa extraordinära vinstposter. 

Styrelsen föreslår, att årets vinst disponeras så, att 
1) till reservfonden avsattes 3,1 
2) i bolaget kvarstannar ytterligare 0,3 

31 till aktieägarna utdelas 

kr. 
3,4 

8,2 

11,6 milj. kr. 

Så övergår vi till att granska förändringarna i bolagets 
tillgångar och skulder, sorn framgår av nedanstående ba
lansräkningar för 1949 och 1950 i diagramform: 

Sorn synes av ovanstående diagram har det i bolaget 
arbetande kapitalet ökat med 50 milj. kr. ökningen för
delar sig sålunda vad tillgångarna beträffar: 

Tillgång 

Aktier i samarbetande bolag 
Fordringar i sammarbetande bolag. . . . 

Anläggningar under utt. f. kunder 
Kundfordringar och diverse 

Summa = 

Netto = 

Ökning 
milj. kr 

19 
4 

5 
43 

71 
—21 

50 

Minskning 
milj. kr 

4 

8 
9 

21 

Deri första automatstationen i Venezuela av L M Ericssons t i l lverkning sattes i dn" 
under juni manad för ra året i San Cristobal i staten Tächira. I samband med in
vigningen gjorde de inbjudna en rundvandr ing och besdg 500-väljarna i verk
samhet. 



ökningen i aktier i samarbetande företag på 1!» milj. kr 
sammansätter sig av dels en ökning på 23 milj. kr genom 
inköp av ca 118 tusen aktier i Mexikanska Telefon AB 
Ericsson (MTE), dels en minskning på drygl I milj. kr 
genom försäljning av 580 tusen aktier i Ericsson Tele
phones Ltd., London (ETL). Inköpet i MTE, sorn kom
menterats ovan under »Utdelning pä aktier», kostade 24,-1 
milj. kr. På denna summa har i bokslutel nedskrivning 
skett med 1,2 milj. kr med anlitande av tidigare upplagd 
reserv. Försäljningen av aktierna i ETL inbringade något 
mer än 17 milj. kr oeh eftersom bokföringsvärdel var 
ca 4 milj. kr uppstod en extraordinär bokvinst på ca 13 
milj. kr, vilken överfördes till dispositionsfonden, 

En god likviditet förutsätter i regel, att likvida medel i 
kassa, banktillgodohavanden oeh kortfristiga fordringar) 
räcker till att täcka de kortfristiga skulderna. Vad bolaget 
beträffar har under 1950 en märkbar förbättring ägt rum 
i kassasituationen. Sålunda har kassan ökat med icke 
mindre än 43 milj. kr oeh de kortfristiga fordringarna 
med 7 milj. kr, under det att de kortfristiga skulderna 
är oförändrade oeh bankskulderna nedgått med (i milj. 
kr till 0, De likvida medlen är vid arets slut ungefär 
dubbelt så stora sorn de kortfristiga skulderna. 
Ökningen i kassan är framför allt hänförlig till försälj
ningen av aktierna i ETL, varom ovan talats, samt till 

överlåtelse av ett större fordringsbelopp mot kontant 
l i k v i d . 

Finansiering av investeringarna har skett genom ökning 
av skulder till samarbetande företag med 7 milj. kr oeh 
diverse skulder ined 3 milj. kr, varjämte ett nytt förlags
lån på ca 21 milj. kr upptagits. Därjämte har bolagets fi
nansiering med egna medel uppgåtl Ull 25 milj. kr, varav 
7 milj. kr avsatts till pensionsändamål oeh 18 milj. kr* 
redovisas sorn en ökning i bolagets egel kapital. 

Man l u n k a r säga, all del egna kapi ta le l bör vara lika 
storl sorn del främmande ( bolånets bin) för alt ett 
företag skall anses vara väl finansierat. Hos vari bolag 
är det egna kapitalet 168 milj. Ur oeh del främmande Kil. 
I den senare summan ingår skulder till samarbetande 
bolag på 38 milj. kr. 

G Svalting 

* Vinst viil försäljning av 580 lusen aktier i ETL, London, 
kommenterad under rubriken »Aktier i samarbetande företag» 
1950 ars vinst 

Avgår, finder 1950 utbetalad utdelning till bolagets aktie
ägare, hänförlig till är 1949 

13 
11 
24 

6 
18 

Kontakt mellan 

koncernens 

företagsnämnder 

Ett gemensamt sammanträde med repre
sentanter frän LME-företagens samtliga 
företagsnämnder hölls fredagen den 1 
juni i Huvudfabriken. Från varje nämnd 
deltog en representant för arbetare, fö
retagsledning och t jänstemän. 

390 ledamöter och suppleanter 
Direktör Helge Ericson hälsade de när
varande välkomna och framhöll, a t t fö
retagsnämnderna har betydelsefulla upp
gifter såsom organ för information och 
samråd inom bolagen. Samarbetsavtalet 
mellan arbetsmarknadens huvudorgani
sationer, vilket träffades i augusti 1946, 
blev gällande för verkstadsindustrien från 
och med september 1948. Före t i l lkoms
ten av detta avtal fanns vid Huvudfabri
ken en informationskommitté med upp
gifter liknande dern, sorn företagsnämn
derna nu har. Denna kommitté startade 
sin verksamhet i början av 1946 och hade 
till mitten av 1948, då den upphörde, 
haft 13 sammanträden. 
Det första företagsnämndssammanträdet 
inom koncernen hölls hos Ermi den 6 
oktober 1948. Därefter följde Huvudfabri
ken och Alpha den 28 oktober samma år. 

Antalet nämnder har sedan stigit och upp
går nu till 17. Är 1948 hölls 10 företags
nämndssammanträden. Under 1950 hade 
antalet ökat till 60. För närvarande berörs 
390 ledamöter och suppleanter av företags
nämndernas verksamhet inom koncernen. 
Det koncernsammanträde, sorn arrange
rats, är avsett för att representanter från 
olika nämnder skall komma i kontakt 
med varandra, vilket säkerligen ger goda 
impulser för det fortsatta arbetet, påpe
kade herr Ericson. Avsikten är, att kon-
cernsammanträden om möjligt skall äga 
rum en gång om året. 

Bokslutet, konkurrensen och råmalerial-

situationen 

Deltagarna orienterades av ekonomiche
fen vid Huvudfabriken, herr Gunnar Sval
ting, beträffande posterna i vinst- och 
förlusträkningen oeh balansräkningen för 
1950. Direktör Holger Ohlin gjorde en 
analys av 1950 ars bokslut och nämnde 
bl. a., att bolagels likviditet är tillfreds
ställande. Storleken av bolagels egna ka
pital i förhållande I ill de fasta investe
ringarna ger en bild av att finansiering
en är ordnad på ett betryggande sätt. 
Värderingen av fasligheter, maskiner oeh 
varulager har gjorts sa, all bolaget skall 
kunna stå sig även i en annan konjunk
tur än den nu rådande. Bolagets ränta
bilitet ansåg hr Ohlin vara god. 
Direktör Ture Äberg gav en överblick be
träffande affärs- oeh konkurrensläget och 
ägnade särskilt intresse åt u t landsmark

naderna. Han framhöll framförallt vik
ten av att bearbeta nya marknader. Detta 
är ett arbete på lång sikt, och det kom
mer att få utföras i hård konkurrens med 
världens övriga fabrikanter av telefon-
materiel. 

Direktör Hans Thorelli behandlade råma
terial- och arbetskraftsfrågor. Vi torde 
klara oss relativt bra beträffande råma
terial detta år oeh en bit in på nästa år, 
sade han. Det kan emellertid uppstå en 
del trånga sektioner, och det kommer 
kanske bli nödvändigt att i vissa fait 
använda ersättningsmaterial med de svå
righeter och obehag detta innebär. Perso
nalomsättningen, sorn under något år 
varit lägre än tidigare, har ånyo visat en 
tendens att stiga, när det gäller vissa 
kategorier av manliga anställda. 

Den sista punkten på föredragnings
listan - - Vad är Ert intryck av före
tagsnämndernas arbete? utlöste en 
relativt livlig diskussion. Det framfördes 
synpunkter pa att informationen från 
sammanträdena måste ägnas intresse, så 
att resultatet av nämndernas arbete blir 
känt . Från något håll påpekades vikten 
av att herrar ordförande efter varje frå
gas behandling sammanfat tar de gjorda 
diskussionsinläggen så att ledamöterna 
har en klar bild av resultatet av diskus
sionen, t. ex. vilka åtgärder sorn even
tuellt skall vidtagas. I övrigt var man 
ense om att nämnderna har betydelseful
la uppgifter att fylla och att arbetet inom 
koncernens företagsnämnder går bra. 
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Skyddsmedaljering 

En av de sista dagarna i maj överläm
nades vid en enkel högtidlighet i direk
t ionsmatsalen Föreningen för arbetar
skydds förtjänsttecken till skyddsombu
det Carl Gustaf Landerholm vid Vt 19. 
Ingenjör H Boye höll i samband därmed 
ett anförande och påpekade at t antalet 
olycksfall under de senare åren tyvärr 
ökat mer och mer. Mycken propaganda 
har förts för varsamhet och omtanke i 
både arbete och i trafiken, men detta 
har ej alltid hatt avsedd effekt. 
Det är dock inte på alla platser, sorn 
olycksfallskurvan fortsatt att stiga, utan 
på flera håll har man lyckats att undan 
för undan pressa ned antalet olycksfall. 
L M Ericsson har t i l lhört den senare ka
tegorien arbetsplatser. 1944 inträffade vid 
Huvudfabriken 591 olycksfall, därav 169 
trafikolyckor, men 1950 var antalet 214 
resp. 68. Antalet olycksfall per 100 års
arbetare var under samma tid 18 resp. 
8,6. 

Sorn synes är det en kraftig nedgång i 
olycksfallen sedan 1944 och ing. Boye 
hoppades att denna skulle hålla i sig 
ännu, även om stora svårigheter förelig
ger. En av de förnämsta faktorer sorn 
bidragit till a t t vi kunnat hålla olycks
fallen nere är samarbete fortsatte tal. 
Utan ett impulsgivande samarbete med 
alla våra skyddsombud skulle vi aldrig 
kunnat nå detta goda resultat. Det är 
därför helt naturligt att företaget vill 
belöna en god och helhjärtad insats från 
skyddsombudens sida och då vi i år 
skulle utse kandidat för Föreningen för 
arbetarskydds förtjänsttecken kunde vi 
inte finna någon mer meriterad än C G 
Landerholm sorn varit skyddsombud se
dan mer än elva år t i l lbaka. 
Yrkesinspektör Gösta Sylwan fäste där
efter förtjänsttecknet på herr Lander-
holms rockuppslag. Direktör Hans Tho
relli framförde därefter ledningens tack 
till den ny medaljerade. 

Yrkesinspektör Gösta Sylwan över lämnar Föreningen 
för arbetarskydds förtjänsttecken ti l l herr Car l Gustaf 
Landerholm. 

1 miljon pupinspolar 
Transmissionsavdelningens produktion av 
pupinspolar har nyligen passerat en mil
stolpe. Den 24 april i år levererades den 
1000 000 :e pupinspolcn. Bortsett från ett 
mindre antal, sorn tillverkades 1930, 
skedde produktionsstarten på hösten 1932. 
Särskilt under åren efter kriget har pro
duktionen ökats väsentligt och med nu
varande produktionstakt når vi nästa mil
jonstreck redan om 9 ä 10 år. 

Pupinspolar används för att göra ka
belledningar lämpliga för telefonering och 

en miljon pupinspolar räcker för en sam
manlagd kabelledningslängd motsvarande 
ca 40 gånger jordens omkrets. 

Den pupinbox, som innehåller jubileums-
spolen, kommer att installeras på Tele
grafverkets rikskabel mellan Norrköping 
och Mjölby och visas på bilden omgiven 
av »miljonärerna» fr. vänster ing. J Fren-
ning, TpC, ing. G Falkman, ing. N Bro
berg, förman H Andersson och förman G 
Ståhl, KV. Produktionen är förlagd till en 
särskild verkstadsavdelning vid kabelver
ket i Älvsjö. 

Rädda Kalle i Karlskrona 

De roliga och slående affischerna »Rädda 
Kalle», »Fimp-Enoc» och »Glömska La
ban» har visat sig vara ett gott propa
gandamedel för skyddskommittén i Karls
krona. 

»Rädda Kalle», som utgivits av AÖO, 
symboliserar ett bra skyddsombud. Han 
får sina arbetskamrater att på ett för
ståndigt sätt visa sin rädsla för farorna 
i arbetet, och därigenom kan många 
olycksfall förhindras. 

I l lustrationen av »Bädda Kalle» har vid 
Karlskrona-fabriken fått förnyad bety
delse på grund av den kopia, sorn ut
förts av förman Kindbali enligt skydds
kommitténs förslag. 

Den nya versionen är gjord av masoni t 
och försedd med ledbara armar , note
rande det antal olycksfall, sorn inträffat 
vid fabriken under pågående kvartal . 
»Rädda Kalle», sorn också är en energisk 
man, använder den ena armen till att 

notera olycksfall inom fabriken och med 
den andra pekar han på olycksfall utom 
arbetet. Genom att sätta upp små brickor 
med siffror kan man göra jämförelser 
med olycksfallen som inträffade mot
svarande kvartal föregående år. 
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Labyrini-
lotsiiing 
Med L, M Ericssons anläggning i Mid-
soniniarkransen, sorn stod färdig vid års
skiftet 1940—41, hade Sverige, mitt un
der brinnande krig i Europa, fått sin mo
dernaste fabriksanläggning av större 
mått. Intresset för anläggningen var från 
början stort och antalet studiebesökare 
steg genast till imponerande tal. Under 
första året, man frestas säga visningsåret, 
1941, var antalet besökäTe ca 3 500, prak
tiskt taget enbart svenskar. Under åren 
t. o. m. 1946 visades anläggningen för 
sammanlagt ca 16 000 personer. Visning
arna gick huvudsakligen i Reklamavdel
ningens regi. År 1947, när gränserna åter 
öppnats, avlastades Reklamavdelningcn 
från detta uppdrag och startades »Kund
tjänst» i vars uppgifter ingick att ta hand 
om besökare från när och fjärran och 
presentera anläggningen. 

4 0 0 0 besökare förra året 

— Förra året hade vi ca 4 000 besökare 
från ett 50-tal länder och ändå måste 
en mycket sträng gallring göras bland 
dern som ville se fabriken, framhåller 
ingenjör Nils Sköldberg, som har hand 
om »Kundtjänsten», Dfk. Vi tar i regel 
endast emot sådana besökare, sorn har 
någon anknytning till bolagets verksam
het. Skulle vi inte ha dessa restr iktioner 
kunde vi nog påräkna mellan 20—25 000 
besökare per år. Det ä r lät t att inse 
vad detta skulle innebära i form av stör
ningar i arbetet om alla dessa skulle 
släppas innanför grindarna. 

Redan tidigt knöts sjökapten Karl Hag-
stedt till Dfk, och till hjälpciceroner för 
större gruppbesök har dessutom ett 40-

Talmannen i det indiska 
parlamentet, G V Mavo-
lankar, hade en mängd 
frågor att ställa till cice
ronerna, då han besökte 
Huvudfabriken och stu
derade företagets sociala 
inrättningar. 

tal t jänstemän utbildats i ett flertal kur
ser. Ciceronerna måste äga god känne
dom om hela LME-koncernen och vara 
språkkunniga. Att de även måste fylla 
vissa fysiska kvalifikationer framgår 
kanske bäst av att den mest anlitade ci
ceronen, kapten Hagstedt, under ett år 
vandrat 575 kilometer med besökare i 
Huvudfabriken. En nätt liten promenad, 
sorn ungefär motsvarar avståndet mellan 
Stockholm och Oslo. Roar man sig sedan 
med att lägga ihop höjden av alla de 
trappor inom fabrikskomplexct, som han 
under samma tid går uppför, får vi en 
höjd av ca 8 500 meter, dvs. fyra gånger 
Kebnekajses höjd. 

Ett m ö n s t e r för m o d e r n s v e n s k 
industr i 

— Vad är det för folk, sorn besöker fabri
ken? 

— Ja, först ä r det våra kunder från alla 
hörn av världen, berä t tar ingenjör Sköld
berg. Vidare märks personer i statlig och 
kommunal t jänst — bland dern har även 
förekommit statsöverhuvud — samt re
presentanter för industr i- och affärsföre
tag som direkt eller indirekt kan påverka 
våra affärer. Utrikesdepartementet, Sven
ska Insti tutet och liknande inst i tut ioner 
vill ofta visa våra anläggningar för fram
stående ut länningar, då Huvudfabriken 
enligt deras åsikt ä r ett mönster för mo
dern svensk industr i . Så har vi de årligen 
återkommande besöken av studiegrupper 
från tekniska högskolor, tekniska läro
verk, tekniska insti tut , handelshögskolor, 
handelsinst i tut m. m. 

Den egyptiske |ournalisten Tadras Magelli passade 
på att göra några intervjuer under sin rundvandring 
i fabriken (bilden t v) och den siamesiske prinsen 
Essaro Sisowath (bilden t h) följer intresserat ett 
invecklat loc'ningsarbete. 

— För de anställda med anhöriga har 
ett antal söndagsvisningar ordnats under 
senare år. Över 2 800 personer har hit
tills deltagit i dessa. För nyanställda 
tjänstemän ordnas första måndagen i 
varje månad en orientering över LME-
koncernen jämte visning av kontor och 
verkstäder. Den visning för nära 400 
pensionärer och guldmedaljörer, som äg
de rum förra våren, blev mycket upp
skattad av de gamla telefonveteranerna. 

Var har Ni h ö n s g å r d e n ? 

— Vi, som lotsar så många besökare ge
nom fabriken, får ibland vara med om 
ganska lustiga episoder. En belgare t. ex. 
betraktade med stigande intresse de blå 
pilarna med texten »S Berget», sorn vi
sar vägen till skyddsrummet. Till slut 
stannade han framför en av skyltarna och 
frågade: »Vem är denne monsieur S Ber
get? Det måste vara en betydande person, 

Forts, å sid. 60. 
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Över 1 miljon reläer 

tillverkas årligen 
— Hur många telefonreläer som gått ge
nom mina händer finns det väl knappast 
någon sorn kan räkna ut. Under större 
delen av mitt liv har jag hållit på med 
at t jus tera reläer och det hoppas jag få 
fortsätta med i åtskilliga år ännu, säger 
den snart 71-åriga veteranen Gustav 
Werner på Vt 39, i en arbetspaus, och lå
ter blicken glida ut över skogen av gröna 
bladväxter och andra prydnadsblommor, 
sorn står uppställda vid maskiner oph på 
hyllor. 

— Denna verkstadsavdelning var till en 
början enbart en justeringsavdelning, 
medan hopsättningen till färdiga reläer 
utfördes på en särskild del av den nu
varande finmekaniska avdelningen Vt 19, 
som då liksom nu svarade för detaljt i l l
verkningen. Sedermera har dessa båda 
arbetsområden koncentrerats hit, säger 
föreståndare Karl Adamsson. Har) har 
vuxit upp på denna avdelning oph då 
verkmästare Lennart Huttin efter 50 års 
tjänst för kort tid sedan pensionerades, 
blev herr Adamsson hans efterträdare 
och är nu den yngste avdelningsförestån-
daren vid Huvudfabriken. 

— Reläerna är en av de viktigaste bygg
stenarna när man skall göra ett automa

tiskt telefonsystem, fortsätter föreståndare 
Adamsson. Man skulle kunna säga, att de 
fungerar såsom mekaniska nervcentra. 
Varje relä är försett med en magnetspole 
och dess trådvindlingar genomflytas av 
en ström, som åstadkommer dragning på 
ett ankare, som i sin tur förmedlar kon
takt och löser ut signaler på olika sätt. 
Det fordras mycket känsliga fingrar och 
ett mjukt handlag för att handskas med 
reläer och därför har Vt 39 blivit den 
verkstadsavdelning, där vi återfinner de 
flesta musikerna inom LME-orkestern. 

Många musiker är reläjusterare 
Gömd bakom ett helt berg av reläer hit
tar vi orkesterns kassör, Nils Lindberg, 
sorn är en av de musiker sorn har flera 
LM-år bakom sig. Han kom till Huvud
fabriken i samband med att LME-orkes
tern bildades, och under en lång följd av 
år har han varit förste violinist i en
semblen. 

— Jag har varit yrkesmusiker i många år 
och då jag bytte yrke var det naturligt
vis en del svårigheter sorn tornade upp 
sig i början. Men undan för undan har 
allting ordnats på bästa sätt så att jag 
och mina musikerkolleger känner oss väl 

Fröken Edit Sund
berg, t. h. på bilden, 
var den första kvin
nan pä denna avdel
ning. Här nitar hon 
kuts på reläer och 
skrattar gott när hen
nes arbetskamrat, 
fröken Gerda Sten
ström gör en paus 
vid sin brännapparat 
för att berätta en ro
lig historia från »den 
gamla goda tiden». 

Avdelningens båda veteraner, 70-åringarna Walde
mar Ljungqvist och Gustav Werner. Emellan dern 
föreståndaren Karl Adamsson. 

Ovan t. v. interiör från Vt 39, sorn visar ett av trans
portbanden kring vilka reläjusterarna sitter. 

till rä t ta . Från Vt 39 ombesörjes även 
utsändningen av grammofonmusiken i 
högtalarna. 

Det är Eric Burman i »skåpet» sorn sva
rar för denna detalj , men han har etable
rat ett intimt samarbete ined oss och vi 
brukar hjälpas åt att sätta ihop lämpliga 
program och diskuterar även inköp av 
nya grammofonskivor. 

Herr Ljungqvis t vet allt o m signal-
j a c k a r 
Äldst på Vt 39 är Waldemar Ljungqvist, 
sorn började på LM redan under förra 
seklet. Han är född år 1879 och kan 
räkna 57 t jänsteår i Telefonbolaget. Un
der alla dessa år har han inte varit borta 
från arbetet en enda dag på grund av 
sjukdom och fortfarande tycks hans häl
sa vara den allra bästa. 

— När jag var ung, berät tar den gamle 
veteranen och gick hem på lördagarna 
gick jag alltid och längtade att det skulle 
b,li måndag igen för att åter få sätta 
mig vid arbetsbänken, och det är inte 
Utan att det känns så fortfarande. Herr 
Ljungqvist är en av de morgontidigaste 
på avdelningen och redan långt innan 
hans arbetskamrater satt sig till rätta 
har han kommit igång med sina signal-
jackar. 

— Ja, signaljackar har blivit min lilla 
specialitet, berä t tar herr Ljungqvist. Di 

En av de viktigaste 
byggstenarna i ett auto
matiskt telefonsystem 
är reläerna. De funge
rar såsom mekaniska 
nervcentra genom att 
förmedla kontakt och 
lösa ut signaler på olika 
sätt. 



jag började på LM fick jag först i sju 
år hålla till i snickeriet och svarva föt
ter och eboni tknappar till telefonväxlar, 
men sedan fick jag strax efter sekelskif
tet förflyttning till Blesells avdelning. 
Lars Magnus Ericsson höll då på med 
att experimentera fram en ny signaljack 
och jag fick då hjälpa honom med en 
del arbeten. Den signaljack som då såg 
dagens ljus har sedan Agt bestånd i alla 
år och herr Ljungqvist vet vid det här 
laget allt om signaljackar som är värt 
att veta. 

En stor del av personalen på Vt är kvinn
lig och den första av det könet sorn bör
jade på denna avdelning är fortfarande 
i tjänst. Det är fröken Edit Kristina 
Sundberg sorn vi träffar på avdelningen 
tillsammans med en annan kvinnlig vete
ran på avdelningen. Fröken Sundberg 
håller på med att montera ankare på 
reläer och medan hon betraktar sin fullas-
tade låda med färdiga ankare berät tar 
hon att det var år 1913 som hon för för
sta gången satte sin fot på LM. 

Första kvinnan på avdelningen place
rades i jungfrubur 
— Till en början fick jag sitta inne på 
ett förråd alldeles ensam och sätta kut-
sar på fjädrar, säger fröken Sundberg. 
Nu efteråt kan jag ju erkänna att det 
var ganska trist att sitta i den lilla 
»jungfruburen» hela dagen och när jag 
efter en tid »släpptes» ut på denna avdel
ning kände jag mig ganska nöjd och glad. 
Där fick jag börja med att löda och göra 
förbindningsarbeten. Och att jag trivts 
med detta arbete bevisas väl bäst med 
att jag stannat kvar vid samma jobb un
der alla dessa år. Fröken Gerda Sten
ström är fröken Sundbergs närmaste ar
betskamrat. Hon började på avdelningen 
1919. 

— Då var det tre damer före mig på av
delningen, framhåller fröken Stenström 
och ni må tro att vi hade roligt på den 
tiden bland så många manliga arbets
kamrater. Ett glatt leende från fröken 
Sundberg avspeglar att även hon med 
glädje minns den »gamla goda tiden» 

»Musikanterna» Nils Lindberg och Eric Burman 
diskuterar vilka skivor sorn skall inga i dagens gram
mofonprogram. 

kort tid sedan gjordes en inventering av 
antalet nationer som äro representerade 
på avdelningen och det visade sig då att 
representanter från 19 olika länder är 
sysselsatta med reläjustering. Det finns 
indier, italienare, turkar, fransmän, tjec
ker, finnar, danskar, norrmän osv. 

— Språksvårigheterna är minimala, för
klarar herr Bengtsson. En av turkarna, 
sorn bara varit i Sverige ett par månader 
talar redan en mycket bra svenska och 
indiern, sorn kom till Sverige i samband 
med Lingiaden för ett par år sedan be
härskar även de flesta svenska slang
uttrycken. 

En ungdomlig skara sitter vid ett stort 

En av solstrålarna pä 
Vt 39 är fru Dagmar 
Olsson, sorn haller 
på med att koppla 
och loda likriktare. 

Förman Alrik Bengts
son, längst t. h.i in
struerar tre av av
delningens utlän
ningar. Fr. v. frans
mannen Pierre Ton-
nelier, turken Erol 
Yontunc och italie
naren Luigi Osso-
niak. 

och med ett »minns du» börjar de båda 
damerna fördjupa sig i minnenas skatt
kammare. 

Fru Dagmar Olsson är en av de yngre 
damerna på avdelningen. Hon började 
första gången såsom 20-åring på LM för 
10 år sedan med lödningsarbeten på re
läer. 

— Det var ett både omväxlande och ro
ligt arbete, betygar fru Olsson, men olika 
omständigheter har gjort att jag måste 
återgå till hemarbete ett par gånger. Att 
jag varje gång, då allt ordnat upp sig för 
mig, kommit tillbaka till mitt arbete på 
39:au, visar vilken stor dragningskraft 
reläerna utövar på mig. Bättre och trev
ligare kamrater får man leta efter och 
det stora sorlet av ut ländska röster ger 
en kontinental fläkt åt hela avdelningen. 

Representanter från 19 nationer relä-
justerare 
Förman Alrik Bengtsson, sorn har hand 
om de rundgående transportbanden om
ta lar at t Vt 39 är den verkstadsavdelning 
sorn har de flesta ut länningarna. För 

bord och med ungdomlig entusiasm hål
ler de på med att sätta sig in i reläer-
nas hemligheter. Det är lärlingarna vid 
L M Ericssons yrkesskola sorn här får 
kontakt med verkstadsarbete. Under över
inseende av (len ungdomlige instruktören, 
Per Olof Lundberg, får lärl ingarna lära 
sig yrkesfinesserna vid reläjustering. 

iteläjusterar-veteranen, Gustaf Werner, 

går just förbi och han kastar ett öga på 
Forts, å sid. 60. 

Ungdomsinstruktören Per Olof Lundberg, (t. h.), in
viger lärlingen Kurt Ivar Johansson i de rätta hand
greppen vid reläjustering. 



1 000 LM-are deltog i 

verkskyddets totalövning 

En av de största verkskyddsövningar sorn 
hit t i l ls ägt rum i Stockholm utspelades i 
maj månad i L M Ericssons komplex i 
Midsommarkransen. Närmare 1 000 LM-
are och hemvärnare deltog i övningen, 
som var uppdelad i två omgångar. Så
som överledare fungerade ingenjör Fred
rik Markman, t i l l sammans med sina ställ
företrädare, ingenjörerna Uno Johans
son, Nils Sköldberg och Olof Wibeck. 

Båda övningarna fick ett mycket verk
lighetstroget förlopp och deltagarna fick 
gripa in med att släcka katastrofbränder, 
jaga sabotörer, rädda instängda genom 
att bryta sig igenom tjocka betongmurar 
och hjälpa skadade. Då samtliga skador 
inrapporterades till verkskyddscentralen 
så gott sorn omedelbart efter ett fingerat 
flyganfall, rådde här en förtätad stäm
ning. Verkskyddsledaren, ingenjör Sven 
Herlitz, och ställföreträdande verkskydds
ledaren, ingenjör John Ericsson, delade 
ut order till sina tjänstegrensledare och 
dessa sattes på hårda prov, men det vi
sade sig att de med glans bemästrade 
si tuationen. Tack vare kortvågsförbindel
se erhöll ledningen snabbt kompletteran
de information om läget. 

En fientlig flygare, sorn hamnat inom 
området från ett störtat flygplan, vållade 
dock ledningen en del besvär. Han in
rapporterades från ett flertal ställen, men 
kunde gripas först under övningens slut
skede. 

Den ambulansförare, sorn för ett ögon
blick ställde ifrån sig bilen för att ut
rä t ta ett ärende inne i byggnaden, blev 
ganska konfunderad, när han upptäckte, 
att den inte stod kvar när han åter kom 
ut. Han hade nämligen glömt ta ur nyc
keln och under tiden hade den fientliga 
flygaren varit framme och försvunnit 
med bilen. 

Brandmanskapet arbetade med att släcka 
bränder och drog fram slangar med både 
fart och precision. Gasskyddstjänstens 
mannar sanerade gasbelagt område. Sjuk
vården arbetade intensivt med att om
händer ta alla skadade. 

Tekniska tjänsten hade många besvär
liga problem att lösa. 

Efter övningarna samlades deltagarna i 
t jäns temannamatsalen, där byrådirektör 
Erik Thomé förrättade kritik. Han fram
höll, att god vilja och snabb fattning 
präglat övningen, varför verkskyddet väl 
bestått sitt eldprov. Verkskyddsinspektnr 

Bror Meurling gav en eloge för det in 
tresse sorn visats, såväl under utbild 
ningstiden sorn i den omfattande öv 
ningen. 

övningsledare var ingenjör Fredrik Markman. Hans 
uppehållsplats markerades av en vit flagga, sorn bars 
av en ordonnans. 
Pä bilden nedan ett bårlag i verksamhet med trans
port av en sårad. 
Längst ned en realistisk bild sorn visar hemvärnets 
resoluta uppträdande vid undersökning av ett störtat 



Direktör Knut Kdell var tjänstegrens-
ledare för tekniska tjänsten, som har hand 
om transporterna, avstängning av led
ningar samt röjning m. m. Här ger han 
en order sorn vidarebefordras med en 
ordonnans. 

Nedan röjningsmanskap i färd med att 
genombryta en tjock betongmur för att 
befria några innestängda. 
Nedan t. h. en sjukvårdare söker rädda 
en skadad undan fågorna. 

Ställföreträdande verkskyddsledaren, 
ingenjör John Ericsson, överlägger 
med tjänstegrensledaren för sjukvår
den, ingenjör Eric Wiberg, om en 
uppkommen situation. 

En fientlig flygare har tagits till fånga 
av Hemvärnet på bilden t. v. Här av
väpnas den tillfångatagne av ingen
jör B Sellén. 



Sällskapet LME 

har firat sitt 

25-årsjubileum 

Sällskapet LMK firar i år sitt 25-års
jubi leum och vårfesten sorn förlagts till 
Berns salonger präglades av en glad ju-
bi leumsstämning. Anslutningen var re
kordar tad och i det närmaste 350 personer 
från Huvudfabriken och dotterbolagen 
bänkade sig kring de dukade borden som 
dekorerats med små handmikrotelefoner 
sorn enkom för detta tillfälle pressats 
vid Alpha. 

Sällskapets ordförande, dr C G Aurell 
höll välkomsttalet , varvid han särskilt 
vände sig till de inbjudna tidigare ord
förandena och tackade dem för deras in-

Colombiansk saml ing 
Under direktör Holger Ohlins sydameri
kanska resa råkade besöket i Bogota sam
manfalla med chefsskiftet i det colom
bianska dotterbolaget. Med anledning här
av anordnade den svenska och colombian

ska personalen en fest, vid vilken denna 
bild togs. I mit traden ses fr. v. den till
t rädande chefen ingenjör Arne Stein, di
rektör Holger Ohlin, fru Englund, den 
avgående chefen, ing. S O Englund samt 
bolagets advokat, dr Arturo Castilla Saiz. 

satser. Talet till kvinnan hölls av tekn. 
lic. Bertil Håård, som i spirituella och 
kvicka vändningar hyllade det täcka kö
net. Direktör Helge Ericson avslutade ta
lens rad med att erinra om att han var 
med om sällskapets första vårfest för 
25 år sedan och då höll talet för kvin
nan, varefter han tackade för maten och 
lyckönskade Sällskapet till jubileet. 

Överst t. v. stillar prinseisan Törnrosa (Birgit Lind
gren) sin hunger efter den 1 000-Ariga sömnen, me
dan Marianne Runefaldt och Inger Chilberg höjer ett 
varnande finger. 

Därunder de bida ordensprydda spexveteranerna, 
ingenjörerna Gösta Grönwall och Victor Söderström, 
omgivna av »black and whiten. Fru Britt Attevall (vit) 
och fröken Martha Ullman (svart). 

Nedan demonstrerar Sigge Runeborg i framtids-
laboratoriet en fantasitelefon sorn konstruerats av 
Georg Lovö vid Telesignalfabriken. Med hjälp av 
tekniken pa »hattarna» överföres tankarna till rätt 
abonnent. »Men det gäller att tänka sig för innan 
man tänker» varnar vålnaden Arne Gudmark innan 
experimenten sätts igång. Längst t. h. tre laboratris-
sor. 

Medan gästerna drog sig upp på läk
tarna dukades borden om med kaffe. 
Efter ett par danser var det klart för 
framförandet av ett saltat och rimmat 
jubileumsspex. Man förflyttades 100 år 
framåt i tiden och blickade tillbaka på 
vår nuvarande som en svunnen epok. 
Man fick göra bekantkap med en del nya 
uppfinningar såsom »tanketelefoner» och 
»tidtelefoner» i en tid då allting tycktes 
vara möjligt. 

Deltagarna i spexet skilde sig med he
der från sina uppgifter. Birgit Lindgren, 
Sieverts Kabelverk, var en förtjusande 
prinsessa, Sigge Runeborg, Telesignal 
fabriken, gjorde en dråplig betjänt, Åke 
Starck, HF, spelade med stor glädje en 
LM-representant från år 2 051 och Barbro 
Bohm, FÖB, visade sig vara en humör-
frisk kuplettsångerska. En bejublad in
sats gjorde de båda spökena Arne Gud' 
mark, HF, och Edvin Wedberg, Sieverts 
Kabclverk. Fröken Behrit Dammert, Erml, 
som läste prologen, skördade stort bifall, 
liksom Inger Chilberg vid demonstratio
nen av framtidstelefonerna. Den vältrinv 
made baletten hade t ränats av f. d. Cas-
sel-flickan, Marianne Runefaldt. 

Strax före finalen passade man på atl 
hylla två av spexveteranerna, ingenjö
rerna Gösta Grönwall och Victor Söder
ström sorn skrivit och medverkat i etl 
stort antal tidigare LM-spex. De fick på 
scenen mottaga en ordensutmärkelse, var
efter de smittade av den allmänna gläd
jen behöll sina platser på scenen och var 
med till dess finalkupletten förtonat. 

Sedan vidtog dansen på allvar och tin 
tonerna av Conny Carlssons kvintett gled 
både gamla och unga LM-are ut i rumba. 
vals och foxtrot. 



Hemma 
och borta 
Vid filialen i Sao Paula, Brasilien, har 
ordnats en utställning av olika LME-pro-
dukter. Bilden t. v. Därunder en monter 
med LME-telefoner vid en utställning i 
Lissabon. 

Pd bilden nedan studerar den biträdande 
engelske transportministern, lord Lucas 
of Chilworth fru Ingrid Gäls arbete pd 
Vt 39 dd han vid ett besök pd Huvudfab
riken besdg en del verkstadsavdelningar. 

Sorn ett led i propagandan för att skapa kvalitetsmedvetande 
har pd verkstaden uppsatts tavlor där det framgår hur de 
olika detaljerna fungerar dd de sätts in i större sammanhang. 
Pd bilden nedan studerar Eric Nilsson och Svea Åbom, 
Vt 12, en iddan tavla. 

I samband med att den bolivianska telefonstationen i 
Sucre invigdes togs ovanstdende bild. I mitten stdr 
José Suarez, verks», direktör i TASSA. Pd hans högra 
sida arbetschefen Pedro Stella, pd hans vänstra sida 
montageledaren Juan Villegas. Pd bdda sidorna fvd 
tekniker frän TASSA. 

g i vdras gjorde en resa till 
bland annat Calcutta varvid 

Dd direktör Ture Åbe 
Orienten besökte han — 
bilden t. h. togs dd hela personalen vid Calcutta-kon 
toret samlades pd kontorsbyggnadens tak. 



Sett o c h hört 

Jät te LM 

På tornet ovan intressetrappan har satts 
upp en jät teskyl t med L M Ericssons mär
ke. L—et och M—et är två och en kvarts 
meter höga medan Ericsson är litet över 
en meter i höjd. Hela skylten är nära 
fem meter bred. När mörkret kommer 
skall namnet lysa i neonskrift genom de 
nära 40 meter långa neonslingorna som 
ringla sig utefter konturerna. 

För trivselns skull 
För ökning av trivseln i arbetet ha r man 
på ett stort trivselmöte i Grönköping be
slutat kräva att chefer och andra perso
ner med s. k. pondus förbjudas t i l l träde 
till arbetsplatserna. 

Grönköpings Veckoblad 

Dubbelexponering 
Den livaktiga fotoklubben vid Huvud
fabriken firade för kort tid sedan sin 
femåriga tillvaro med en liten festlighet 
i direktionsmatsalen, sorn gick i blixtl ju
sets tecken. 

Men medlemmarna firar inte bara jubi 
leer u tan ligger även i för glatta livet 
med att förkovra sina färdigheter och har 
fått tillfälle att t räna porträttfotografe
ring i en ateljé. Sedan man under en 
erfaren fotografs ledning fått en allsidig 
orientering om belysningsförhållanden 
och hur man bäst skall ordna med skugg-

His Master's Voice 

En LM-pensionär har inspirerats av Hus
bondens rösts varumärke där en liten 
hund sitter och lyssnar på musikaliskt 
välljud. Men för at t variera på konfek
ten har han låtit sin tama huskat t vara 
den lyssnande parten fast det kanske inte 
syns så bra på bilden då den råkat bli 
litet underexponerad. 

Teaterfrieri 

De livaktiga LME-amatörerna har inför
livat Tjechovs »Ett frieri» med sin re
pertoar. Bilden nedan togs vid den upp
märksammade premiären i Midsommar
gården och visar fr. v. Bertil Tordemark 
som fadern, Inga Forsberg som dottern 
och Eric Nilsson sorn friaren. 

partier m. m. fick »eleverna» på egen 
hand göra försök. Även plåtandet av bad-
nymfer ingick i utbildningen och här 
ses en grupp belåtna LM-fotografer 
trängas kring spot-lights och strål
kastare för att fånga »offren» i focus. 

Kvistigt 

Kontrollör H Andersson gav upp en hog 
ton då han fick se ovanstående roliga 
gubbe på en låda. En spefågel hade så 
fascinerats av en kvist att han med 
några enkla streck fått den att anta 
mänskliga former. »Jag vill inte säga att 
gubben är lik någon, men den är rolig», 
påpekar herr Andersson. 

Söderhama§teater 

Lördagen den 21 april visade teater
gänget sig på styva linan i fabrikens 
matsal där en scen byggts upp. 

Den t imslånga revyn, sorn inte saknade 
inslag av vare sig sång, musik, sketcher 
eller deklamation, uppskattades livligt av 
den till ett par hundra personer uppgå
ende publiken. Särskilt under den humo
ristiska »avklädningsscenen» var man 
med på noterna. 

Teatergänget visade att man med enkla 
medel och med en smula humor och 
framåtanda kan komma ganska långt. 

Efter kabarén spelade »Berras» orkester 
upp till dans. 

Teatergänget ha r efter LM-premiären även 
framfört kabarén i Maråkerbys folkets 
hus samt i Enånger. Efter dessa framträ
danden har Tommys orkester stått för 
dansmusiken. Såväl »Berras» som Tom
mys orkestrar äro LM-produkter. 

På bilderna synes B Neij sjunga »Till 
kärlek blott skapades våren» för Nina 
Luccecie i duetten »Sweetheart» samt S 
Olsson sjunga »Sonny Boy». 

Den nystar tade manskören vid Söder
hamnsfabriken framträdde under ledning 
av form. Post i matsalen den sista april 
med ett trevligt och omväxlande program. 
Kören visade sig överträffa alla förvänt
ningar när det gällde samklangen, och 
skall man framhålla någon sång bör det 
vara »Vaggvisa från Kentucky». 



En ödesdiger nysexplosion 
vid LM 
Följande händelse inträffade på verk
stadskontoret vid Kungstensgatan 20 för 
omkring 20 år sedan. 

Hos ritkontorsehefen, ingenjör Rylander 
höll ett pa r av hans mannar på med 
ett mycket brådskande arbete, en modell 
till ett mät ins t rument . 

Till detta behövdes ett hundratal ytterst 
små kutsar av speciell utformning. Verk
mästare Klfstrand, sorn på den tiden fö
restod automatsvarviiingcn. skulle ombe
sörja att kutsarna kom fram pä re
kordtid. Att det var ett knåpgöra att få 
fram de små tingestarna var säkert, ty 
det dröjde ungefär en vecka innan Klf
strand uppenbarade sig och meddelade 
att nu hade han kommit så långt att 
kutsarna var leveransklara. Ingenjör Ry-
lander småmyste belåtet över den gläd
jande underrättelsen och Klfstrand åter
vände till sin avdelning för att själv 
hämta de åtråvärda tingestarna. 

En dörr från ritkontoret ledde direkt ner 
till verkstaden och då jag uppehöll mig 
strax intill denna fick jag bevittna det 
tragikomiska slutet pä ett veckolångt ar
bete. 

Elfstrand återvände från verkstaden, 
öppnade dörren, men stod fortfarande 
kvar på den övre trappavsatsen då han 
fick en nysattack. 

Aiiiiitschi . . . Instinktivt förde han upp 
sin ena hand mot näsan och olyckligtvis 
var det den i vilken han höll kutsarna . 
En ny nysexplosion följde, varvid de 
små »grynen» försvann ut i luften och 
regnade ned genom trappans mörka gap. 
Att se Elfstrands minspel var både rö
rande och skrämmande, en blandning av 
helig vrede och djupaste förtvivlan. Han 
stod som förstenad en stund och dä in
genjör Rylander just fick syn på ho
nom sprang han fram till t rappan och 
frågade Elfstrand var han hade kutsarna . 

Med tydligt darr på rösten stammade 
Elfstrand fram at t värre elände hade 
han aldrig varit med om, ty han hade 
nyst bort dem. Han samlade sig emel-
tertid snabbt efter denna replik och 
med en kraftig smäll i dörren försvann 
han till sitt rike igen. Ingenjör Rylander 
formligen sjönk samman när si tuationen 
gick upp för honom och medan han åter
vände till sin plats igen mumlade han 
högljutt: 

— En sån förskräcklig historia, nu vart 
allt Elfstrand lessen! 

/ E 

LM-historier 
LM-hi'sfon'er är alltid välkomna. Är det 
någon sorn har några roliga minnen att 
berätta så vänd Er till KONTAKTEN. 

O dessa fackuttryck 
fackuttryck sammansät tas mänga gånger 
rent bokstavligt och blir därför ofta miss
förstådda. Här har en spefågel tecknat 
ner en AUTO-TRANSFORMATOR som han 
ser i\vn genom sina humoristiska glas
ögon. 

Klipp nr kollegor 
.Erg Dem ikke over all det del. De ikkc 
kan göre - fordi De har et job, men 
taenk på alt det. De måtte undviere — 
hvis de ikke havde el j ob ! 

Bikuben, ( Köpenhamn) 

Hövligheten är som en luftkudde, som 
ej har något innehåll , men den mildrar 
stötarna betydligt. 

Vi Tryggare 

God ekonomi beror icke alltid på stora 
inkomster, snarare på förmågan att tygla 
utgifterna. 

Vi och Vårt 

Alphakurs för arbetsledare 

I september månad 1951 beslutade styrel
sen för Alphas Arbetsledareklubb, att 
framställa en begäran lill dir. N Kaller-
OI.III om bolagets medverkan i en kurs 
lör intern information och fortbildning 
av företagets arbetsledare. Syftet skulle 
dessutom vara att genom ett fritt tanke
utbyte öka och fördjupa förståelsen för 
ile problem, MHII företags- och arbetsled
ning liar all lösa. Dir. Kallcrman ut-
Irycklc sill gillande av initiativet och lo
vade all ge detta sill slöd. 

Programmets utformning skedde i sam
råd med dir. Kallcrman. De t jänstemän, 
som anmodades fungera sorn inledare vid 
diskussionsaftnarna, visade stort intresse 
för saken och ställde sig beredvilligt till 
förfogande. 

Programmet har omfattat frågor rörande 
ekonomi, försäljning, planering, arbets-
studier, personal, arbetsledning och kon
struktionsavdelningens arbetsuppgifter. 

Kursen, sorn startade den 26 oktober 1950 
och avslutades den 5 april 1951, hade i 
genomsnitt samlat 21 personer, vilket ut
gör ett 60-proccntigt deltagande. 

Det framgick vid avslutningssammanträ
det att man allmänt var av den uppfatt
ningen, att kursen väl fyllt sin uppgift, 
och man var ense om att kursverksamhe
ten skulle återupptas till hösten. Ramen 
för verksamheten skulle bli föremål för 
behandling under sommarens lopp. 

SER sett med tecknarens ritstift 
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Göteborgsfilialen 
dirigeras ifrån 
höga höjder 
När uddamålet , sorn definitivt förpassade 
Göteborgs-kamraterna ur allsvenska se
rien, spelades in utom räckhåll för deri 
göteborgske burväktaren, uppstod på Ul-
levi en sådan tystnad att liian enligt en 
lokalpatriotisk reporter formligen kunde 
böra hur en cigarrettfimp föll ur en re
signerad nypa för att hamna på marken 
nedanför läktaren. 

Samma talande tystnad har vår Göte
borgs-filial iakttagit i KONTAKTEN :s 
spalter. Men nu skall det bli annat av, 
försäkrar filialens energiske chef, dispo
nent Eskil Hansson. 

namo marknad. I Otterhall, där ett 40-tal 
personer ha r sitt dagliga arbete, s t rålar 
alla t rådar samman från det mångskif
tande arbetsfältet, där ett 50-tal montö
rer är i livlig verksamhet. Nyligen har 

Disponent Eskil Hansson, sittande t. v. har samlat 
sina närmaste medarbetare ti l l en konferens. Stående 
kamrer Gustaf Prytz. På andra sidan bordet ingen
jörerna Birger Magnusson. Gösta Lind och Bertil 
Andersson. 

Frdn de fönster sorn vetter utåt hamnen har man en 
imponerande utsikt över älven. Kassörskan, fröken 
Ingegerd Skoog ses* på bilden nedan beundra den 
vackra tavlan. 

Då göteborgsfilialen grundades, dirigera
des LME-koncernen från de höga höjderna 
i Södra Kungstornet, och göteborgarna, 
som inte ville vara sämre, förlade sina 
lokaliteter till Otterhall — stadens enda 
skyskrapa. Där residerade filialen under 
första åren i en mindre våning, men fick 
sedan en plats i solen genom att flytta 
upp ett par etager. Från de fönster, som 
vetter åt sjösidan, har man nu en stor
artad utsikt över älven och det pulse
rande livet i hamnen. 

Högkvar ter för försäljningen på väst

r a Sverige 

Filialen i västkustmetropolen är högkvar
ter för försäljningen på västra Sverige, 
och dess distrikt omfattar i stora drag 
Bohuslän, Västergötland, Dalsland, Hal
land norr om Halmstad och en del av 
Västra Småland med Jönköping och Vär

man lagt sista handen vid en av de 
största brandalarminstal la t ionerna i 
västra Sverige vid Forshaga Linoleum 
AB. Vid Jonsereds fabriker har en större 

automatisk lokaltelefonväxel inmonterats 
och vid AB Kopparfrans har man avslutat 
ett omfattande arbete för ledningsnät till 
en tidkontrollanläggning. Andra stora 
arbeten är brandalarminstal lat ioner vid 
Papyrus fabriker i Mölndal och Herman 
Meetbs varuhus. Montörerna vid göte
borgsfilialen har ofta sina vägar till (le 
stora varven, Götaverken och Eriksberg, 
där de instal lerar kommandotelefoner, 
ekolod och annan tclesignalmateriel. 

Det var sorn att komma hem till fa

dershuset 

Disponent Hansson är västgöte till bör
den och har sålunda djupa rötter i sitt 
distrikt. Han är en av pionjärerna i SRA, 
men numera har han vuxit sig så fast i 
Göta älv-staden, att han som övriga gö
teborgare går med galoscher på sig när 
det regnar i London. 

Tre av Sieverts-damerna pä göteborgsfilialen. Fr. v. 
f ru Gunda Freii, fröken Lisa Johansson och fru Siv 
Käl lgren. 
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- Du jag 1929 for ner för at t organisera 
försäljningen i Göteborgsdistriktet, var 
det sorn att komma hem till fadershuset 
igen, förklarar filialchefen. Det var Sven
ska Radioaktiebolaget som först började 
bearbeta marknaden, men efterhand 
växte organisationen ut sä vi blev repre
sentanter även för övriga koncern företag. 
Sievcrts Kabelverk hade emellertid ett 
nederlag i Göteborg sedan 1925. Tidigare 
låg detta på Hult inans holme, men 1939 
kunde vi ta Sieverts nuvarande lagerlo
kaler om ca 500 kvm vid Burggrcvcgatan i 
anspråk. 

En s a m m a n h å l l a n d e länk 

Filialchefen är den sammanhål lande län
ken mellan de olika LME-företagens re
presentanter i Göteborg. Han delar sin 
tid med att övervaka försäljningen, de 
omfattande administrat iva uppgifterna 
och representationsplikterna. Med en hu
moristisk glimt i ögat är han en mästare 
i att s tämma om den mest t rumpna kund 
till det rät ta sinnelaget och få det om
fattande göteborgsmaskineriet att fun
gera utan gnissel. På kvällarna då han 
går hem, försöker han alltid förlägga sin 
vandring så att han kan kasta en blick i 
Bräutigams eller Wennbergs fr imärks-
fönster. Hans filatelistiska intresse är av 
gammalt datum och hans kunskaper om 
nyanser och tandningar är har t när out
tömliga. 

I ett rum intill, dar flitens lampa städse 
brinner med ett klart sken, residerar che
fens närmaste man, den försynte kamrer 
Gustaf Prgtz. Han är infödd göteborgare 
och sedan snart 20 år t i l lbaka är han 
knuten till filialen. Det är en stor arbets
börda som vilar på kamrer Prytz ' axlar, 
då han leder kontorsarbetet och även äg
nar en stor del av sin tid åt offertarbete. 

Mera fotboll för att få andas s tock

holmsluft! 

Försäljningen för FÖB ligger till största 
delen i ingenjör Gösta Linds händer. Han 
är gammal LM-are och började handskas 
med telefoner redan i det Cedergrenska 
bolaget. Han kom till Göteborg såsom le
dare för automatiseringsarbetet i mitten 
av 20-talet. Då detta var avslutat , gjorde-
han sin entré på filialen, där han redan 
första dagen gjorde en uppskat tad insats 
genom att komma till tals med en svår
åtkomlig kund och övertyga honom om 
nödvändigheten av att installera en ny 
automatväxel. Ingenjör Lind, sorn är in
född stockholmare, hål ler styvt på AIK 
men nu då den göteborgska representa
tionen i allsvenska serien decimerats åt
skilligt har han inte samma möjligheter 
som förr att andas stockholmsluft. 

Herr Tage Lundgren som är representant för Radiola 
beundrar här ett invecklat servicearbete, sorn ingen
jör Sigurd Rohdin häller pä med. 

- Ja, idrottsintresset har alltid varit 
slott vid göteborgsfilialen, kvi t t rar en 
glad kvinnlig röst. Det är kassörskan, 
fröken Ingegerd Skoog, sorn ger luft åt 
sin handbollsentusiasm, och ta lar om att 
ungefär tre fjärdedelar av de manliga 
anställda är medlemmar i LM:s idrotts
förening. Och vårt kvinnliga idrottsgarde 
går inte heller av för hackor, fortsätter 
fröken Skoog i samma andetag, och på
pekar att Gun-Britt Lorné, sorn är med 
i svenska handbollslandslaget, står främst 
bland idrottsflickorna. 

E n ve teran , s o m varit m e d från star

ten 

En annan av veteranerna vid göteborgs
kontoret, som varit med från starten, är 
ingenjör Birger Magnusson. Den sista 

maj i år avgick lian med pension, men 
dessförinnan lu r lian t i l lsammans med 
sin parhäst ingenjör Bertil Andersson sva
rat lör Sieverts representation. Elkraft-
anläggningarna i västra Sverige liar under 
de sisla aren utbyggts betydligt och delta 
Nar givil Sieverts-representanterna fullt 
it|i|i all göra. Radiobolagets angelägenhe
ter i västra Sverige handhas pä försälj
ningssidan av herrar Sven Håkanson och 
Tage Lundgren. Den förre svarar för all 
Radiola rinns i alla affärer på landsbyg
den och Lundgren, som vuxit upp inom 
firman, där han började sorn yngste man, 
liar liaod om kommersen i Göteborg. 

D K B erövrar göteborgsindustrier 

Driftkontrollbolaget har också ett avdel
ningskontor i Göteborg, centralt beläget i 
hörnet av Kungsgatan och V Hamngatan. 
Del är emellertid intimt förbundet med 
filialen i Otterhall och fröken Sonja Pet
tersson i växeln svarar även för DKB :s te
lefonförbindelser. Avdelningschef är Benyt 
Hallin och han har introducerat Powers 
hålkortsmaskiner vid ett flertal göte
borgsindustrier. Mölnlycke Väverier har 
en av de största anläggningarna i denna 
del av landet. 

Det skulle naturligtvis föra alldeles för 
långt att fortsätta denna individuella pre
sentation av göteborgspersonalen, men 
innan vi sätter punkt skall vi göra ett 
besök på Sieverts lager på Burggrevega-
tan, där lagerchefen Karl Gustaf Anders
son residerar. Han är en av de äldsta 
medarbetarna i Göteborg och förestod re
dan på sin tid det Sievertska nederlaget. 

- Till en början var det endast ett buf
fertlager vi hade, framhåller herr Anders
son, men sedan har såväl lokaliteter som 

Interiör f rån Sieverts 
lager. Det är Bertil Jo
hansson, Kjell Ivarsson 
och lagerförman Rune 
Bernhardsson, sorn fo
tografen fångat i deras 
dagl iga gärn ing . 
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Alpha har 

de bästa 

simmarna 

Tisdagen den 10 apri l hölls i Forsgrénska 
Badet koncernmästerskapen i simning. 
Tio koncernföretag var representerade av 
ett rekordartat stort antal deltagare, ca 
75 stycken. Landsorten företräddes av 
Karlskronafabriken, som mötte upp med 
två duktiga s immare. 

Samarbetet mellan de arrangerande före
tagen Alpha, koncernens bästa s immar
företag med direktör Kallerman i spet
sen, samt DKB, har varit u tmärkt och 
publiken var syn- och hörbart belåten 
med tävlingarna. 

En stor prissamling hade arrangörerna 
lyckats skrapa ihop och sorn prisutde-
lare fungerade direktör Ramstedt, DKB, 
assisterad av idrottsledare Forsberg. 

Tävlingarna inleddes med lagkapp 5x50 
m där HF:s lag stod i särklass och vann 
på goda 2.42,5, medeltiden för varje man 
32,5 sek. per 50 m. 

100 m bröstsim seniorer blev en seger 
för elegant s immande Curt Andersson, 
Rifa, med Stig Pettersson, Karlskrona, 
sorn god tvåa. 

Oldboysklasserna 50 m fritt resp. bröst
sim vanns båda av Boden, Telesignal: 
50 m fritt överlägset, 50 m bröst med 0,7 
sek. Där skulle kanske tiden blivit bättre, 
om Boden och 2:an Olseus, DKB, mötts i 
samma heat. God trea Kallerman, Alpha. 
200 m fritt seniorer blev en lät t affär för 
Alphas rut inerade hellassimmare Tho-
rild, sorn »maskade» i mål på 2.46,7 spa
rande sina krafter för 100 m fritt. Stig 
Pettersson, Karlskrona, som här blev tvåa, 
hade dock 20 min. tidigare avverkat 100 m 
bröstsim på 1.28,4, vilket givetvis inte 

antalet lagerförda ar t ik lar ökat. I pryd
liga s taplar och lådor ligger de olika sie-
vertsprodukterna lagrade och minsta för
ändring noteras omedelbart i det stora 
lagerkartoteket. 

Innan vi definitivt tar farväl av »lilla 
London» träffar vi samman med verk
mästare Gösta Zernbladh och serviceman 
Einar Jansson. Den senare har varit flera 
år i Sydamerika och hans historier från 
brasil ientiden tycks vara outtömliga. 
Lång tids dagligt umgänge med göte-
borgsvitsen har dock satt spår efter sig, 
och med glimten i ögat berät tar han, att 
det var nästan omöjligt att få de syd
amerikanska telefonmontörerna att söka 
efter fel i reläer, ty de var alltid över
tygade om att det var fel på »ledningen». 

Direktör H Ramstedt förrät tar prisutdelning i Forsgrénska badet til l det segrande 
laget i långa stafetten. 

var befrämjande för hans resultat på 200 
m fritt. 

Damernas individuella tävling vanns av 
Birgitta Wennström, Sieverts, med Mar
git Cederborg, Telesignal, på 2:a plats . 

Likaså hemfördes segern i damernas lag
kapp av Sieverts damlag. 

Tävlingarna avslutades med stafetten 
10x50 m, varav 5 frisim- och 5 bröstsim-
sträckor. Till denna stafett ha r DKB :s 
personal skänkt ett ståtligt vandringspris 
i form av en Orreforsvas at t erövras 3 
gånger utan ordningsföljd. Något att 
kämpa om i framtiden! DKB-arna hop
pas nämligen få några andra företag in
graverade, innan de för alltid erövrar 
priset! 

De sammanbitet kämpande DKB-arna 
hemförde här en bejublad seger med 
Alpha, som på sista sträckan passerade 
HF, som andra lag. 
1 pausen gjorde flerfaldiga svenska mäs-
tar innan Anna-Stina Wahlberg och in
struktören, vinterbadaren m. m. Bror 
Frykenstedt en livligt applåderad hopp
uppvisning. 

O R 

Resul ta t : 

De olika företagens poängskörd blev. (Po
ängen är räknad på så sätt att de sex 
första deltagarna erhåller poängerna 7, 5, 
4, 3, 2, 1. I lagkapp noteras för de tre 
första 5, 3, 1.) 1) AB Alpha 46 p, 
2) Telesignalfabriken 22 p, 3) Sieverts 
Kabelverk 19 p, 4) AB Rifa 17 p, 5) DKB 
14 p, 6) Karlskrona-fabriken 14 p, 7) 
Huvudfabriken 11 p, 8) FÖB 5 p, 9) Ermi 

2 p, 10) SIN 1 p. 

Lagkapp 5x50 fritt herrar . 1) Huvud
fabriken 2.42,5, 2) Rifa 3.13.8, 3) Alpha. 

Lagkapp 10x50 fritt her rar (5 frisim- och 
5 brösts imsträckor) . 1) DKB 6.44,4, 2) 
Alpha 6.51,0, 3) Huvudfabriken 6.54,7. 

Lagkapp 3 x 2 5 damer. 1) Sieverts 1.10,0, 
2) Alpha 1.15,5, 3) Huvudfabriken 1.22,7. 

Seniorer 100 m fr i t t : 1) Curt Andersson, 
Rifa, 1.07,0, 2) Urban Thorild, Alpha, 
1.07,4, 3) K E Andersson, Karlskrona, 
1.13,9. 

200 m fr i t t : 1) Urban Thorild, Alpha, 
2.46.7, 2) Stig Pettersson, Karlskrona, 
3.04.8, 3) O Iller, Alpha, 4.22,7. 

100 m brös t : 1) Curt Andersson, Rifa, 
1.27,2, 2) Stig Pettersson, Karlskrona, 
1.28,4, 3) Sven Åkesson, Alpha, 1.31,8. 

Oldboys 50 m f r i t t : 1) Boden, Telesignal, 
36,5, 2) Sellberg, Alpha, 40,0, 3) ödman, 
DKB, 42,3. 

50 m brös t : 1) Boden, Telesignal, 44,1, 
2) Olséus, DKB, 44,8, 3) Kallerman, Alpha, 
46,0. 

Damer: 25 m fr i t t : 1) Birgitta Wenn
ström, Sieverts, 21,3, 2) Margit Ceder
borg, Telesignal, 23,0, 3) Gun Persson, 
Sieverts, 23,4. 

T r ä n a simning 
Vid AB Alpha i Sundbyberg fortsätter 
t räningen och vid midsommartiden hålls 
i Ängbybadet avdelningstävlingar i lag
kappsimning 5 x 2 5 m fritt simsäU. Sam
tidigt avverkas en del klubbmästerskap. 

Vi vid Alpha skulle sätta stort värde på 
om ytterligare något koncernföretag 
skulle vilja gå in för simningen så att vi 
framdeles varje sommar kunde tävla i 
10-manna- eller 20-mannasimningar. 
Detta är eftersträvansvärt ur flera syn
punkter. För det första kan framhållas 
att det knappast finns någon sport som 
håller fysiken i sådan form sorn just 
simningen. Och sedan skulle våra utsik
ter bli betydligt bät t re att »klämma dit» 
Esselte i deras egen 50-mannasimning. 

Urban 
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Karlskrona överlägsen mästare i 
innehandboll 

Det tredje koncernmästerskapet i inne
handboll för LME-företagen hölls under 
söndagen i Karlskrona. Karlskronafabri
kens chef, ing. Jacobsson, hälsningstalade 
samt hoppades på j ämna och justa mat
cher. Segrare i turneringen blev Karls
krona lag I, som genomförde sina mat
cher u tan förlust, därmed försvarande 
sina två föregående mästerskap. 
Första paret ut var Karlskrona II Göte
borg. En trevlig match med jämnt spel 
och knapp förlust för karlskronaiterna 
med 7—9. Efter denna match tog dagens 
segerherrar planen i besittning lör att 
mäta sina krafter med Försäljnings Al! 
utvalda »tia*. Gamle beprövade Hellas
kämpen Särneman försökte med alla till 
buds stående medel elda sina kamrater 
till seger men Erwing & Co stod ej alt 
hejda. Segern blev 14—8. I nästa match 
var Karlskrona II äter i elden och denna 
gång hette motståndarna LME, Sthlm. 
Åter en jämn och bra match och så 
knapp förlust sorn 8—6 för Karlskrona 
II. Göteborg höll så på att i följande 
match ställa till med sensationen att be
segra Karlskrona I. Karlskrona-kamrater
nas beryktade gä-handboll har tydligen 
trängt igenom i Kalles och Adas stad 
också ty göteborgarna visade upp fin
fin gahandboll, sorn så när gett resultat . 
Karlskronas skyttar redde emellertid till 
slut upp det hela och vann matchen 
med 9—5. Femte omgången såg sorn par
ter Försäljnings AB—LME. Sthlm, och 
här blev det frågan om bästa stock
holmslag. FÖB segrade med 14—8. 
Andra omgången startade med matchen 
Karlskrona I—Karlskrona II. Detta blev 
en av turneringens målrikaste matcher. 
Karlskrona I:s större rutin fällde utslaget 
och med 18—7 vanns matchen. Även i 
därpå följande match gjordes många mål, 
hela 26 st sammanlagt. FÖB besegrade 
Göteborg med siffrorna 19—7. Nästa 
match gick mellan LME, Sthlm—Karls
krona I. Avgörande matchen för kar ls
kronapojkarna om de skulle stå som 
slutsegrare eller e j . Trots matchens be
tydelse för deras del visade de ingen 
nervositet, u tan satte högsta speed från 
början och i den takten kunde inte stock
holmarna följa med utan fick ge sig med 
siffrorna 9—4. Karlskrona II var sedan 
i tur mot FÖB. FÖB vann efter en seg
sliten match med 14—11. Så var man 
framme vid turneringens sista match. Gö
teborg—LME, Stockholm. Göteborg hade 
i sin förra match fått sin målvakt skadad 
och fick nu sätta en av utespelarna i 
mål. Trots detta gjorde de en alltigenom 
bra match och förlorade endast med 

11—8. 

Uppmärksammade spelare i de olika la

gen: 

LME, Stockholm: Dunling, Rosell, Red-
holm. LME, Göteborg: Lundin, Larsson, 
I Johansson. FÖB: Särneman, Östberg, 
Eriksson. Karlskrona 1: Erwing, Nord
ström, Bengtson, A Nilsson. Karlskrona 
I I : Löldahl, Nordström, K Svensson. 

Som domare fungerade Skoog i 7 mat
cher, Björksten i Lvå och Friberg i en. 
Alla Iri' skötte sig med den äran. 
Prisutdelningen förrättades senare vid en 
gemensam bankett i Frimurarehotellet . 

Tabell 

Karlskrona I 4 4 o n 50 '21 8 
FÖB 4 3 (i 1 53 42 (i 
LME, Sthlm 4 2 Ii 2 31 — 37 4 
LME, Goteborg 4 1 II 3 31—44 2 
Karlskrona II 4 0 0 4 31—49 0 

L M-Karlskrona korpmäs
tare i handboll 
I en tr iangelturnering i handboll mellan 
Kontor & Affär, L M E oeh Försvarsarbe
ta rna om Svenska Livsmedels nyuppsat ta 
vandringspris vann L M E över Kontor & 
Affär med siffrorna 10—7 samt över För
svarsarbetarna med 17—8 och erhöll där
med första inteckningen i det ståtliga 
vandringspriset. 

L'nder vintern har en korporationsblixt-
turnering i handboll utspelats i örlogs
staden varvid ett större antal civila och 
mil i tära lag möttes. Turneringen var 
uppdelad i två grupper och i gruppfinalen 
möttes L M E och snickarna sorn efter en 
jämn match fick se sig besegrade med 
8—7. I slutfinalen möttes L M E och seg
rarna i den andra gruppen, Plåtverksta
den, Örlogsvarvet. Uppgörelsen blev verk
ligt rafflande och först efter en stark 
s lutspurt lyckades L M-arna ro hem se
gern. Resultatet blev 10—9. 

Och därmed var den ansträngande hand
bollssäsongen avslutad. Man får hoppas 
att L M-laget skall hålla formen. 

Ber/i7 

Bra individuella 

resultat vid 

korpskyltet 

Den ii maj gick årets Korporationsskjut
ning på SI. Skuggan. Det var den 26:e i 
Sv. Dagbladets regi och ."> r.iio skyttar från 
158 korporationer deltog. 

Fjolårets segrare, AGA, svarade lör orga
nisationsarbetet oeh tävlingsexpeditionen 
l>a ell förtjänstfullt sätt. Den väldiga ap
paraten fungerade sorn et) urverk. 

Vädret var inte del allra bästa ur skyt-
tesynpunkt. Stundtals stark sol och hela 
dagen ryckig blast. Dock blev resultaten 
mycket höga. »Byggarna» satte nytt lag
rekord med 850 poäng, vilket betyder 
94,5 poäng i genomsnitt för de 9 lagmed-
lemmarna. Även individuellt nåddes myc
ket höga resultat. I klass 5 noterade S 
Bodin, Taxi, 99 poäng, ett resultat, sorn 
med hänsyn till den hårda blåsten, är 
ofattbart. En hundrapoängare dök även 
upp. Det var E Larsson, Lv 3, som i klass 
1 svarade för fullträffen. 

De flesta Ericsson-företagen i Stockholm 
var med och L M E samt S R A (Badiola) 
lyckades bäst. Radiola belade 2:a platsen 
i C-gruppen med 779 poäng efter Krigs
materielverket, som hade 803 poäng. Båda 
gå nu upp i B-gruppen. L M E fick nöja 
sig med en 4:e placering på goda 822 
poäng. Polisen, sorn tycks kunna dyka 
upp, där man minst väntar dem (sköt 
nu första året i grupp A), klämde upp 
832 poäng och belade därmed segern, när
mast följd av L M E : s »arvfiende» Spår
vägen, 826 poäng. Posten dök i sista stund 
upp med 822 poäng, och gick, förargligt 
nog, före L M E vid särskiljningen. 

Ett tag på förmiddagen såg det mycket 
mörkt ut för L M E. Lagresultatet var så 
dåligt att det inte fick plats på anslags
tavlan, det var för många före. Detta in
träffade när dir. Thorelli var ute och 
»inspekterade». Han uttryckte farhågor 
at t L M E skulle erhålla en dålig place
ring i år (det skulle i så fall bli för 
första gången) och undrade om inte 
Ericsson-koncernen skulle ställa upp med 

Det stronga Karlskronalaget 
i handboll . 



Tidningsbilagor medföljer. 

LME-utställning vid Svenska Mässan 
Vid Svenska Mässan i Göteborg deltog sorn hade ett dominerande läge i den 
L M Ericsson med en utstäl lningsmonter stora hallen. 

ett gemensamt lag i Korporationstävlingen 
i fortsättningen. Han tröstades dock av 
skyttechefen dir. Ohlin, sorn utlovade en 
betydande stegring av lagresultatct, enär 
många av de bästa skyttarna ännu ej va
rit i elden. Skyttechefen känner tydligen 
sina pappenheimare. 

För L M E blevo de bästa resul ta ten: 

Kl. 5 1. E Fridzén, Ermi 92 p 
2. K B Oisbro, HF/Cp 89 » 

Kl. 4 I. W Cederqvist, Ermi 88 » 
2. W Brolin. GR 83 » 

Kl. 3 1. S E Lindberg, Ermi . . . . 90 » 
2. L Gustavsson, HF/Vt 15 . . 90 » 

Kl. 2 1. B Jernfalk, FÖB 89 » 
2. M Swahn, Ermi 86 » 

Kl. 1 1. E Kindstedt, HF/Cp 96 » 
2. Th. Baumbach, HF/Cp 95 » 
3. S Johansson, FÖB/Ams . . 93 » 
4. S Lundeli, FÖB/Ams 93 » 

Sammanlagt deltog 85 skyttar från L M E 
varav en kvinna, fru Anna-Lisa Berg, 
HF/Evp, och hon sköt sorn en hel karl, 
89 poäng. 

Vi hoppas at t exemplet manar till efter
följd; fler kvinnor med i korpskyttet! 
Bland individuella resul tat av övriga 
Ericsson-skyttar kan n ä m n a s : 

Kl. 3 1. E Klavö, Rifa 92 p 
2. N Kallerman, Alpha . . . . 89 » 
3. O Bull, Sieverts Kabelv. . . 89 » 
4. G Eklund, Rifa 88 » 
5. H Westin, Radiola 88 » 

Kl. 2 1. T Pettersson, Alpha 94 » 
2. G Dahlbom, Sieverts K.-v. 94 » 

Kl. 1 1. E Arborelius, Radiola . . 97 » 

Sorn synes presterades många förnämliga 
resultat. Men trots Alphachefens, dir. Kal
lerman, stronga insats, kunde Alpha ej in
registrera någon större lagframgång. 

Skulle Ericssonkoncernen i år haft det 
ordnat sorn dir. Thorelli antydde hade 
Ericsson kommit upp till 840 poäng, vil
ket medfört en överlägsen seger. 

HF: s damer blev koncern-
mästare 
Arets koncernmästerskap i handboll för 
damer avgjordes söndagen den 6 maj i 
Eriksdalshallen med FÖB IK sorn ar ran
gör. Uppgörelsen hade samlat ett ovän
tat stort deltagarantal . 

Som en glädjeglimt måste noteras at t 
ett par nya lag utöver de vanliga fram
trädde på arenan. Men att framgångarna 
för Sieverts Kabelverks och Katrineholms-
fabrikens damer inte blev så stora måste 
säkerligen skrivas på att spelarna där
ifrån hade för liten matchvana. Vilja och 
energi saknades inte och framgångarna 
kommer säkerligen med tiden. 

Alla lagen spelade bra, men man måste 
nog ge Huvudfabrikens damer en speciell 
eloge för deras storartade kämpatakter . 
Man skulle nästan kunna säga att de med 
fem damer tog hem koncernmästerska
pet. Den som i första hand bidrog till 
segern var nu som många gånger förr 
Margit Lööf i målet, ty hon »räddade,-
även nu LM:s seger. 
I Telcsignalfabrikens lag finns det många 
bra spelare och detta lag kommer säker
ligen att låta tala om sig. Burväktaren 
Harriet Anjou var en av de bästa i laget 
och gjorde många bra räddningar. 

Resul ta t : 

Huvudfabriken—Sieverts Kabelverk 4—1 
Telesignalfabriken—Katrineholm 6—1 
Huvudfabriken—Radiola 4—2 

F ina l : 

Huvudfabriken—Telesignalfabriken 2—0 

Hur många flygkilometer? 
LME-koncernens medarbetare har mer än 
de flesta kommit underfund med att tid 
är pengar och därför utnyt t jar de gan
ska ofta flyget när de skall resa. Hur 
mänga flygkilometer t ror Ni att de fär
dades i luften under 1950? Den frågan 
r ik tar vi till alla våra läsare och om Ni 
gissar rä t t så har vi ett trevligt pris i 
överraskning åt Er. Svaren skall före den 
10 juli sändas in till KONTAKTEN :s 
redaktion och breven skall märkas »Flyg-
kilometer». 

Problemlösning 
Det var en svår uppgift vi hade förelagt 
våra läsare då vi i förra numret av 
KONTAKTEN presenterade en bild, som 
tagits av en flytande göt. Det gällde att 
avgöra om »krumelurerna» på ytan var 
fördjupningar eller upphöjningar. Vi kan 
nu avslöja, at t det var bara fördjup
ningar, men många läsare hade vänt på 
bilden och därav dragit den slutsatsen 
att det var fråga om bådadera. Vänder 
man bilden i sidled med tidningens rygg 
mot läsaren, framträder fördjupningarna 
bäst. Först öppnade rä t ta lösning hade 
insänts av B Franzon Hf/Go. 

1 MILJON RELÄER ' Forts. fr. sid. 49. 
vad pojkarna har för sig. Det är nära 60 
år som skiljer dern i ålder, men när det 
gäller reläer så möts de på halva vägen. 
Den gamle LM-aren delar med sig av sitt 
vetande och det ungdomliga auditoriet 
lyssnar och försöker sedan omsätta de 
goda råden i praktiken. 

LABYRINTLOTSNING Forts. fr. sid. 41. 
eftersom det finns hänvisningspilar till 
honom överallt.» Ja, det gäller att alltid 
ha ett svar till hands även på de mest 
befängda frågor. En annan gång var det 
en engelsktalande gentleman från ett me
delhavsland, sorn upptäckte den konst
närligt utformade röde hanen, sorn mar
kerar brandposterna i kontorets korrido
rer. Han stannade förvånad och frågade: 
»Var har Ni hönsgården?» 

— För at t ge besökarna en så god bild 
sorn möjligt av bolagets organisation och 
ti l lverkningsprogram, finns i demonstra
t ionsrummet en världskarta, sorn sträcker 
sig över en hel vägg och som visar det 
nät sorn knytes samman av LME-intres-
sen i de fem kontinenterna. En annan 
vägg visar bolagets svenska företag, och 
levererade automatiska växlar och bär
frekvensutrustningar finns markerade på 
en särskild karta . Modernisering av den 
utstäl lda materielen pågår ständigt. 

— Kundtjänsten innefattar uppdrag av 
de mest skiftande slag. Våra uppgifter 
syftar bl. a. till a t t på längre sikt göra 
företaget och dess produkter än mer 
kända världen run t och att ytterligare 
öka den goodwill, sorn är förknippad 
med namnet L M Ericsson. 
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KONTAKTEN ,,r 3 1951 Medföljer sorn tidningsbilaga. 

FRÅN FÖRETAGSNÄMNDERNA 

Aktiebolaget Ermi. 

Sammanträde d,:n 26 februari l'j.'il. 

Nyval hade förrät tals sedan föregående 

sammanträde. Nämnden har därefter föl

jande sammansä t tn ing : 

Företagsledningens representanter: hrr 
(i Gerdhem (ordf.) , H Avermark. A 
Drougge. G Heijkenskjökl. A Nerlén. 

Tjänstemännens representanter: hrr II 
Davidsson, J Hagdahl isckr. i. H Niklas-
son. 

Suppleanter: h r r A Nyberg, B Wandin, 
E Daun. 

Arbetarnas representanter: h r r E Anders
son, A Carlsson. S E Christensson. T 
Dahlqvist. T Jacobsson. 

Suppleanter: hrr N Lund. Fr. Nyman. B 
Ungblom, S Ragnelid, E Ericsson. 

Förslagsverksamheten 

Tre förslag hade behandlats sedan före
gående sammanträde. Två av dem belö
nades med sammanlagt 85 kronor ; ett 
skulle utredas ytterl igare. 

Våra exportmöjligheter — ett kvalitets

problem 

En stor del av vår t i l lverkning av elmä
tare exporteras, sade hr Drougge i ett 
anförande om exportmöjligheterna. 
Största delen av exporten går till de nor
diska länderna. Även till Polen har de 
senaste åren skett stora leveranser, men 
då landet nu star tat egen tillverkning av 
mätare, torde uts ikterna till fortsatta le
veranser vara små. Från Turkiet och 
frän vissa sydamerikanska stater har fö
regående år större bestäl lningar på elmä
tare kommit än tidigare. 
Den tekniska kvaliteten på en elmätare 
är i stort sett given i och med att kon
struktionen fastställ ts . Tillverkningskva
liteten beror däremot på utförandet av 
varje individuell mätare . Om tillverk
ningskvaliteten är god, får mätaren de 
egenskaper, som den tekniska kvaliteten 
ger förut- "' f ö r ' o e h m ä t a r e n f v l " 
ler då ät anspråk, sorn kan ställas på 

. , , ,,, alltså till sist på tillverk-den. Det ne' 

ningskvaliteten, .un en kund blir nöjd 
med en leverans, eftersom han i förväg 
känner till den tekniska kvaliteten av 
beskrivningar oeh egna prov. Kundernas 
uppfattning är, alt tillverkningskvalite
ten på mätarna nu är mindre god än den 
tidigare har varit. Anmärkningarna gäl
ler bl. a, bristfällig lackering, lösa skru
var oeh dålig smörjning. 

Vid export är dylika fel särskilt beklag
liga, ty vi har ganska litet kontakt med 
dessa kunder och därför mindre möjlig
heter att rät ta till ev. fel. Skall vi kunna 
cika vår export av elmätare, måste vi 
därför hålla en hög kvalitet på våra pro
dukter, framhöll hr Drougge. 

Kvalitetskontrollen 

Kontrollen syftar till, sade hr Heijken-
skjöld, att övervaka, att en så hög kva
litet hålles på produkterna, att kunderna 
blir nöjda. Fordringarna på kvaliteten 
får dock ej drivas för långt med därav 
föranledda höga kostnader. Denna kon
troll utövas på alla stadier i tillverk
ningen från de inköpta råvarorna till de 
leveransklara apparaterna. Kontrollen ar
betar emellertid ej i någon motsatsställ
ning till de tillverkande avdelningarna 
utan i positivt samarbete med dessa och 
söker få alla i produktionen arbetande 
kvalitetsmedvetna. 

Bland de faktorer, sorn medverkar till att 
högre kvalitet och samtidigt låg kostnad 
kan hållas på produkterna är bl. a. en 
minskad rörlighet pä arbetsmarknaden 
och därmed höjd skicklighet och ökat an
svar hos personalen, enkla och robusta 
konstruktioner, möjlighet at t alltid köpa 
fullgott material och kanske framförallt 
kvalitetssinnad inställning hos alla an
ställda. 

Produktionsmedlen och kvaliteten 

En omfattande rationalisering av elmä-
tarti l lvcrkningen har skett under de se
naste tre åren, sade hr Nerlén. Vi har fått 
fram nya verktyg för flera svårtillver-
kade detaljer, sorn möjliggör tillverkning 
av bättre detaljer med i många fall 
mindre antal tempon. Trots de förbätt
rade verktygen har verkstaden dock svå
righeter att hålla kvaliteten så hog sorn 
är önskvärt. Här måste vi alla hjälpa till 
genom at t göra vårt bästa, ty många fel 
beror på slarv oeh obetänksamhet. 

Aktiebolaget Alpha, Uddevalla. 

Sammanträde den 7 mars 1951. 

Till ny ordförande i nämnden hade bo

lagsledningen utsett hr Rossel. Som ny 

ledamot i nämnden ingick hr Bratell. 

Orderläget 

Under första delen av år 1950 var order
ingången nedåtgående, sade herr Bössel. 
Under senare halvåret har emellertid 
orderingången ökat. Vid årsskiftet hade 
företaget beställningar från kunder för 
ca 10 miljoner kronor, sorn skulle ti l l
verkas och levereras, och denna siffra 
har under år 1951 ytterligare stigit. Det 
verkar därför, sorn om tillgången på ar
bete kommer att bli god under år 1951. 

Bristen på arbetskraft är särskilt i Sund
byberg mycket kännbar. Även material
situationen är besvärlig, men bristen pä 
råvaror kommer nog inte att medföra 
några hinder för produktionen detta år, 
ansåg han. 

Av produktionen under år 1950 hade ca 
80 % levererats till koncernföretag. Bo
laget exporterade närmare 10 % av pro
duktionen. Då emellertid en del av de 
produkter, sorn levererats till koncernfö
retagen, senare exporterats, torde ca 25 % 
av produktionen ha exporterats. Uddeval
las andel av omsättningen uppgick till ca 
10 %. 

På grund av alt sysselsättningen i bör
jan av det gångna året var mindre god 
oeh produktionskapaciteten därför ej 
helt kunde utnytt jas, hade verksamheten 
icke lämnat något större överskott. 

Musik under arbetet 

Utsändning i den lokala högtalaranlägg
ningen av radioprogrammet »Musik under 
arbetet» föreslogs av herr Ljungberg. 
Detta program utsändes på en för bolaget 
mindre lämplig t idpunkt, då det delvis 
kolliderar med lunchen, framhöll herr 
Jarkander. Musikunderhållningen bör nog 
ej heller sändas för lång tid i taget, då 
den i så fall verkar tröttande, framhöll 
han. Sorn ett sätt att få mera omväx-



lande program föreslogs byte av skivor 
mellan fabrikerna i Sundbyberg och Ud
devalla. 

Förslagsverksamheten 

Tre förslag hade in lämnats till förslags
kommit tén. Inget av dem kunde emeller
tid belönas. Man diskuterade att starta 
en propagandakampanj för att st imulera 
intresset för förslagsverksamheten. 

F. ö. diskuterade man vid sammanträdet 
vissa t ransportproblem på avdelning 26 
samt om bolaget skulle kunna träffa över
enskommelse med någon läkare att till-
lämpa sjukkassetaxa vid behandling av 
bolagets personal. 

Svenska Radiobolaget. 

Sammanträde den 1 mars 1951. 

Till ny ledamot för företagsledningen an

mäldes vid sammanträdet hr J Söder

berg. 

Information för nyanställda 

En broschvyr, som skall utdelas till de ny
anstäl lda på verkstaden, håller på att ut
arbetas. Den förelåg vid sammanträdet i 
koncept, och ledamöterna fick tillfälle at t 
framföra sina synpunkter på det fram
lagda förslaget. Broschyren kommer att 
omfatta en kort historik över företaget, 
redogörelse för den nuvarande organisa
tionen samt upplysningar om sanitära 
anordningar, sjukkassa, lunchrum, m. m. 

Förslagsverksamheten 

Fyra förslag hade belöntas med samman
lagt 200 kronor. 

För att stimulera intresset för förslags
verksamheten har överenskommits, att en 
radioapparat varje år skall utlottas bland 
de förslagsställare sorn fått ersättningar 
under året. Även de förslagsställare, sorn 
tidigare erhållit belöning, skall få möj 
lighet att vinna en radioapparat , då drag
ning pä ytterligare en radioapparat i år 
skall göras bland dem. 

Röknings förbudet 

En uppmjukning av rökningsförbudet 
önskades av hr Pettersson. På grund av 
arbetets ar t är brandrisken stor på många 
avdelningar, framhöll hr Wirén. Då 
brandmyndigheterna inte heller vill till
låta någon uppmjukning av bestämmel
serna rörande rökning på arbetsplatsen, 
ä r det icke möjligt att nu göra någon 
ändring, framhölls det. 
Vid sammanträdet diskuterades även 
några sanitära frågor. 

Aktiebolaget Alpha, Sundbyberg. 

Sammanträde den 15 mars 1951. 

Till ny ordinarie ledamot i nämnden har 
arbetarna utsett hr A Pettersson. Till 
suppleanter har utsetts frk V Hultman, 
fru Pi Lind samt hrr T Persson och L 

Stridh. 

Musikutsändningarna 

Anläggningen för musikutsändning var 
nu klar. Det ansågs därför lämpligt att 
t i l lsätta en kommitté med representanter 
för bolaget och de anställda, som skulle 
handha programmen. Ledamöter i kom
mittén blev hr r B Larsson. T Persson och 
S A Segelström samt fru G Olsson. Byte 
av skivor mellan fabrikerna i Sundby
berg och LIddevalla föreslogs under dis
kussionen. 

Förslagsverksamheten 

Fyra förslag hade inlämnats till verk
stadens förslagskommitté. Av de tre för
slag, sorn behandlats, hade ersättning ut
betalats för ett av dem med 25 kronor. 

Bokslutet för år 1950 

Orderingången, som i början av året var 
nedåtgående, visade under det andra halv
året en ökning, sorn all t jämt fortgår, sade 
herr Rossel i sin bokslutsöversikt. F. n. 
är det framförallt två problem, sorn är 
besvärliga, nämligen bristen på arbets
kraft och materialbristen. 

Omsättningen var år 1950 ungefär lika 
stor som föregående år. Av tillverkningen 
levererades ca 80 % till koncernföretag. 
Uddevallas andel i omsättningen var ca 
10 %. 

Nettovinsten för år 1950 var icke så stor 
sorn tidigare, vilket bl. a. sammanhänger 
med att företaget icke kunnat utnytt ja 
hela sin kapacitet i början av året. Vi
dare hade ombyggnadsarbeten dragit 
stora kostnader. I genomsnitt var under 
år 1950 anställda 557 arbetare och 209 
t jänstemän. 

Aktiebolaget Ermex. 

Sammanträde den 30 mars 1951. 

Sedan föregående sammanträde hade ny

val förrät tats . Nämndens sammansät tning 

är därefter följande: 

Företagsledningens representanter: hrr H 
Kamstedt (ordf.), M Hagengård och R 
Lindgren. 

Arbetarnas representanter: Fru T Bur
ström, hr r B Lövgren och P Pettersson. 

Suppleanter: Fru I Afzelius, fru Ii Jern
berg, hr E Burström. 

Tjänstemännens representanter: hrr T 
Ekstedt och S Josephson (sekr.). 

Suppleant: hr K G Linnell. 

Från varostatistik 

Tillgängliga siffror tyder på att de kvinn
liga anställda genomsnittligt är frånva
rande från arbetet flera t immar per år 
än de manliga. Frånvaron minskar inte 
endast arbetsförtjänsten för de anställda, 
framhöll hr Ramstedt, utan försvårar 
även planeringen för arbetsledningen och 
stör produktionen. Genom lämplig pro
paganda vill man för alla anställda på
visa vikten av att så litet frånvaro från 
arbetet som möjligt förekommer. 

Lunchrummet 

Det vore värdefullt för de anställda, om 
möjlighet funnes att under lunchrasten få 
köpa bröd och saft i lunchrummet, fram
höll fru Burström. Man skulle undersöka, 
om detta går att ordna. 

Vid sammanträdet lämnade ordföranden 
en översikt över konjunkturläget. 

Försäljningsbolaget. 

Sammanträde den i april 1951. 

Efter nyvalet har nämnden följande 
sammansä t tn ing : 

Företagsledningens representanter: hrr 
Åke Belfrage, John Ericsson, Tore Erics
son (ordf.), Ivan Lund, Åke Morling. 

Suppleanter: h r r Stig Richter, Viljo Sal
minen. 

Arbetarnas representanter: hrr Ivar Als
terbäck, Åke Hellman, Karl Hurtig, Folke 
Ljungquist, Lennart Svensson. 

Suppleanter: h r r Gösta Albinsson, Göte 
Ericsson, Bertil Hammarlund, Paul He-
herthz. 

Tjänstemännens representanter: hrr Hans 
Änder, Harry Ekström, Åke Engqvist. 
Suppleanter: h r r Bertil Granqvist, Walter 
Karlsson, Oskar Nilsson. 

Företagsombud för filialen i Malmö: hr 
Egon Kantz. 

Suppleant: hr Åke Magnusson. 
Sysselsättningen var god under år 1950, 
framhöll hr Morling i sin bokslutsöver
sikt. Antalet anställda var i genomsnitt 
266 arbetare och 161 övriga. I löner till 
arbetarna hade under året utbetalats 
1 761 000 kr. För bolagets övriga anställda 
utgjorde lönesumman 1 241 000 kr. 

•2 



Faktureringen under året var den hitti l ls 
högsta. Orderstocken liar emellertid mins
kat betydligt, och det finns därför an
ledning att förmoda at t fullt så stor fak
turering icke kominer alt uppnås inne
varande år. 

Vissa förskjutningar mellan (dika pos
ter i balansräkningen hade skett sedan 
föregående bokslut. Värdet på anlägg
ningar under utförande var nu således 
mindre, medan varulager och kundford
ringar var större än tidigare. Företaget 
finansieras till största delen genom lån 
från moderbolaget samt genom förskott 
från kunder. Då nu kundförskotten mins
kat något, hade mera kapital fått upp-
lånas från LM K. 

Ordersituationen 

Faktureringen har under året varit större 
än orderingången, och delta har medfört, 
att orderstocken har minskat, påpekade 
ordföranden. Orderstocken var emellertid 
tidigare stor, varför denna utveckling icke 
är oroande i och för sig. Samtidigt har 
dock en förskjutning ägt rum av de in
kommande orderna så tillvida att anlägg
ningsorderna har minskat, medan övriga 
order har ökat. Pä grund av den stora 
roll brandalarmanläggningarna spelar för 
montörernas sysselsättning, försöker nian 
att hålla försäljningen uppe beträffande 
detta försäljningsobjekt. 

Vid sammanträdet diskuterades vissa 
punkter i en sammanstäl lning av de in
struktioner. sorn gäller för montörerna 
och som nyligen u t lämnats . 

Stationsmontagen. 

Sammanträde den 13 april 1951. 
Företagsnämnden är ett organ för infor
mation och samråd, sade överingenjör 
Patricks, när han hälsade ledamöterna 
välkomna till nämndens första samman
träde. För att gott resul tat av nämnd
arbetet skall kunna uppnås, fordras är
lighet och förståelse och at t alla så myc
ket sorn möjligt bortser från gruppintres
sen, framhöll han. 

Den nya företagsnämnden ha r följande 

sammansät tn ing: 

Företagsledningens representanter: h r r 
G Hanses, E Ledin, M Patricks (ordf.) . 
Suppleanter: h r r S Askeholm, N Dahl. 

Arbetarnas representanter: h r r F Colle-
rud, A Gustavson, E Malmgren, S Seglin. 
Suppleanter: h r r E Andersson, H Eriks
son, B Johansson, G Lind. 

Tjänstemännens representanter: Ii i r I 
Porsvall, 1. Öländer. 

Suppleanter: hrr Fr. Andersson, (i Jar -
bert. 
Till sekreterare utom nämnden ni sågs hr 
Nils Svensson, Di. 

Förslagsverksamheten 

Någon mga ni se rad förslagsverksamhet 
l u r tidigare icke vari! ordnad särskilt 
för stationsmontagen men man kom nu 
överens om att försöka väcka intresse lill 
li\ för en sådan. Som framgår av etl ni 
sänt cirkulär, kan förslag insändas lill 
ordföranden, som sedan föredrar dem pä 
nämndens sammanträden. 

Organisationen un stationsavdelningens 
montagesektion 

Sektionen handhar montage av växlar 
både i Sverige och utlandet, sade hr Le
din. Sektionen är uppdelad på två slags 
grupper: de sorn ombesörjer för sektionen 
gemensamma ärenden och de sorn utför 
direkt montagearbete. Till den förra ty
pen av grupper hör Zma, Zmb och Zmt. 
Dessa grupper svarar bl. a. för materiel-
och verktygsanskaffning, redovisnings-
och avlöningsfrågor, arbetsstudier samt 
konstruktion av apparater och hjälpma-
teriel för provningar. 

Direkt med montage arbetar Zmy, som 
har hand om utlandsmontagen, Zms, Zmg 
och Zml, sorn har hand om montage och 
provning av stationer och växlar i Stock
holm resp. i Göteborg och i landsorten, 
samt Zmj, sorn har hand om anläggning
arna för Statens Järnvägar. 

En långtidsprognos, sorn gjordes år 1947 
beträffande tillgången på montagearbe
ten i landet, gav sådana resultat, att det 
finns anledning att se ljust på arbetsti l l-
gängen för montageavdelningens dej, 
meddelade ordföranden sorn svar på en 
fråga av hr Seglin. 

Vid sammanträdet behandlades för övrigt 
vissa formella frågor. Vidare överens-
koms att ordföranden skulle göra en hän
vändelse till fri t idsorganisationerna med 
uppmaning at t se till , att s tat ionsmonta
gen alltid i god tid tillsändes tillräckligt 
antal affischer betr. fritidssysselsätt
ningen etc. 

Aktiebolaget Rifa, Ulvsunda. 

Sammanträde den 19 april 1951. 
Ordföranden meddelade, att h r r S Brahme 
och T Bohlin utsetts till nya representan
ter för företagsledningen i stället för h r r 
Trapp och Olofsson, vilka slutat hos bo
laget. Till ny suppleant i stället för hr 
Bohlin ha r utsetts hr O Isvén. 

Organisations- <>rli personaländringar 

'fill ny verkstadschef har utsetts hr S 
Brahme från Huvudfabriken i Midsom
markransen, meddelade hr Olstedt. Rit-
kontoret kommer i fortsättningen alt sor
lera direkt under hr Brahme. Inköpsav-
delningcn skall tills vidare sortera direkt 
under verkställande direktören. 

Fritidskommitté 

Vid torra sammanträdet diskuterades bil
dande! av en frit idskommitté. Nu med
delades, att kommittén kommer al t be
stå av fru Bergman, fröken Palm samt 
hrr Tapper, Fröjd, Hägglund och Dufvan-
dcr. Kommittén har fått ett anslag från 
bolaget. 

Förslagsverksamheten 

llr Olstedt meddelade, att hr Brahme in
går i förslagskommittén sorn ersät tare 
för hr Trapp. Kommittén har vidare ut
ökats med hr Eklund från företagsled
ningen och hr G Andersson från arbe
tarna . 

Sex förslag hade inlämnats sedan före
gående sammanträde. Av olika skäl hade 
de icke kunnat färdigbehandlas till da
gens sammanträde. Behandlingen kom
mer att påskyndas. 

Marknadsutvecklingen och produktions
läget 

Efterfrågan på bolagets produkter är sti
gande liksom produktionen, meddelade 
h r Olstedt. Faktureringen h a r ökat. Or
derstocken motsvarar för närvarande ca 
fem månaders tillverkning med nuva
rande kapacitet. Några allvarligare råma
terialsvårigheter har ännu ej uppstått . 

Efter årsskiftet har det blivit något lät
tare att få tillräckligt med personal, an
förde hr Eklund. Arbetsstyrkan har se
dan dess ökat med 75 arbetare, varav ca 
hälften kvällsarbetare. För närvarande 
uppgår verkstadspersonalen till 303 per
soner. 

Bokslutet 1950 

l lr Dufvander kommenterade bolagets 
förvaltningsberättelse, balans- samt vinst-
och förlusträkningar. Beträffande den för
lust, sorn uppkommit under verksamhets
året, meddelade ordföranden, att bolaget 
under 1050 allt jämt varit under uppbygg
nad och att det därigenom naturligtvis 
uppstått vissa tomgångsförluster. Vidare 
har nya och omkonstruerade produkter 
i stor omfattning satts i tillverkning, 
vilket inneburit extra kostnader. När fak
tureringen ökas, kommer ett bät t re resul
tat att kunna uppvisas. Redan inneva
rande år beräknas en avsevärd förbätt
ring ske. 

Arbetarnas syn på produktionen 

Fru Lager anförde, att arbetarna önskar 

känna ansvar för produktionen och för 

produktionens kvalitet. Det förekommer 
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kassationer, sorn beror på slarv, vilket 
naturl igtvis bör rä t tas t i l l . Det har emel
lertid hänt , att arbetare, som påpekat 
för sitt närmaste arbetsbefäl, att en sak 
borde göras på ett "annat sätt eller at t 
någonting är fel, blir bemött på ett så
dant sätt, a t t vederbörande alldeles tap
par lusten at t å terkomma med sina syn
punkter . Om detta förekommer i större 
utsträckning, innebär det, att arbetarna 
förlorar ansvarskänslan för produktionen. 
Det måste råda ett sådant förhållande 
mellan arbetare och befäl på avdelning
en, a t t a rbetarna vägar komma med sina 
synpunkter u tan rädsla för ovänligt be
mötande. 

Hr Olstedt meddelade, a t t en arbetare, 
sorn upptäcker fel eller kan komma med 
förbättringsförslag, bör framföra sina 
synpunkter till arbetsbefälet. Detta skall 
för arbetarnas del icke behöva innebära 
risk för ovänligt bemötande. 

Vid sammanträdet behandlades dessutom 
i korthet omhändertagandet av nyan
ställda, en fråga sorn företagsledningen 
kommer att ägna uppmärksamhet , samt 
vissa skyddsfrågor. 

Huvudfabriken. 

Sammanträde den i maj lOJl. 

Ordföranden meddelade, att hr Äke An
dersson, tidigare ledamot av företags
nämnden, har utsetts till personalkonsu
lent vid Huvudfabriken från den 1 juni . 

Förslagsverksamheten 

Fem förslag hade sedan föregående sam
manträde in lämnats till verkstadens för
slagskommitté. Fyra av dem hade färdig-
behandlats , och av dessa hade två belö
nats med sammanlagt 150 kronor. 

Till kontorets förslagskommitté hade nio 
förslag in lämnats , varav tre belönats med 
sammanlagt 225 kronor. Tre förslag hade 
ännu icke färdigbebandla ts . ' 

A rbetsstudieai'del ningens organisa!ian 

och arbetssätt 

Tjugonio arbetsstudiemän är anställda på 
Huvudfabrikens arbctsstudieavdelning, 
deras medelålder är 35 år, och deras ge
nomsnit t l iga anställningstid är t re år, 
sade hr Boye som svar på de frågor, sorn 
framställdes vid föregående samman
träde. Under de tre senaste åren har om
sättningen av personal på avdelningen 
varit ca 20 % P«r år. 

Några av arbetsstudiemännen har gått 
igenom teknisk högskola och flertalet av
lagt annan ingenjörsexamen. En del har 
folkskoleutbildning kompletterad med 
studier på fritid. 

Senaste året sattes 5 300 direkta ackord 
och 7 800 syntetiska ackord. Ackord, sorn 
satts för. mindre arbeten, ingår ej i dessa 
siffror. Kostnaden för en arbetsstudic 
uppgår genomsnittligt till ca 15 kronor. 

Den omvärdering till tempoarbeten av 
arbeten, som tidigare räknats sorn yrkes
arbeten, är psykologiskt sett mindre 
lämplig, ansåg hr Nordström. Även om 
det förtjänstmässigt icke har någon be
tydelse, skapar det lätt i rr i tat ion, ansåg 
han. Någon medveten nedvärdering av 
några arbeten har ej gjorts, sade hr Boye. 
Vid omläggning på grund av rat ional i 
sering har kanske ibland vissa ändringar 
i klassificeringen fått göras. 

Arbetsstadier i Amerika 

Mycket tid och pengar lägges ned på me
todstudier i amerikansk industri , sade hr 
Boye i en redogörelse för erfarenheterna 
från sin studieresa. På grund av den långt 
drivna specialiseringen och de på grund 
därav mycket stora serierna lönar sig 
också dessa metodstudier. Vid stora före
tag är det ofta vissa arbetsstudiemän, 
sorn ägnar sig åt metodstudier, medan 
andra sköter t idsstudier i samband med 
ackord sättning. 
Många välrationaliscrade arbetsplatser 
kunde också uppvisas, där man med 
framgång kunnat t i l lämpa principerna 
lör god rörelscckonomi. Påtagligt var 
även, sade hr Boye, att arbetsstudieteori-
crna helt accepterats av både förmän och 
arbetare. Detta erkännande har dock 
kommit först efter långvariga diskussio
ner och efter lång upplysningsverksam
het. I föregående nummer av Kontakten 
linnes en utförligare artikel angående re
seintrycken, till vilken hänvisas. 

Knal il et smed net ande 

Vi försöker visa den anställde vilken 
funktion den detalj han tillverkar har i 
den färdiga produkten och vilka följder 
mindre god kvalitet på denna detalj kan 
få på hela produktens funktionsduglighet, 
sade hr J Ericsson beträffande den vand
ringsutställning, sorn för närvarande vi
sas på verkstaden. Vi hoppas, att detta 
skall medverka till att alla hjälper till 
alt slå vakt om en hög kvalitet på våra 
produkter. 

Brister i kvaliteten medför stora kassa-
tionskostuader för bolaget, sade hr Tho
relli, men det farligaste är dock, om nå
gon detalj av mindre god kvalitet kom
mer ut till våra kunder, då detta kan 
kosta oss värt goda renommé. 

Investeringsplaner 

Det är just nu tre byggnadsprojekt, som 
är aktuella, meddelade ordföranden. Svå

righeterna att få byggnadstillstånd gör 
emellertid, att det ej går att säga, när de 
kan påbörjas. 
Vid Huvudfabriken planeras en kontors
byggnad av samma storleksordning som 
tornhuset . Det är huvudsakligen de tek
niska avdelningaima, sorn behöver få 
ökade u t rymmen. Dessutom planeras en 
mindre byggnad, sorn skulle inrymma la
gerlokaler samt garage. 

De två övriga byggnadsprojekt, som är 
aktuella är dels en utbyggnad av Sicverts 
Kabclverk ' samt en matsalsbyggnad där 
och dels den första etappen på ombygg
nadsprogrammet av Kabelverket i Älvsjö. 
Den mark, där fotbollsplanen nu ligger, 
kommer att tagas i anspråk av den pla
nerade byggnaden vid Huvudlabriken, 
påpekade hr Nordström. Ordföranden an
såg det dock möjligt att utvidga den nu
varande handbollsplanen till fotbolls
plan. Hur det för idrott disponibla om
rådet skall disponeras bör emellertid 
Idrottsklubben i första hand få avgöra, 
ansåg han. 

Önskvärdheten av nya lokaler för verk
tygsavdelningen framhölls av hr Fast. 
Då någon utbyggnad av verkstadslokalen 
ej är aktuell, ä r det ej möjligt att nu 
ställa några förhoppningar om lokalbyte 
i utsikt, sade hr Thorelli. 

Råuarusiluationen 

Vårt behov av råvaror är relativt väl 
täckt till årets slut, meddelade hr Tho
relli. Icke heller det första kvartalet 
nästa år torde några materialsvårigheter 
behöva komma att uppstå. Hur utveck
lingen senare kan komma att gestalta sig 
är det nu omöjligt att uttala sig om. 
Det är f. n. bristsi tuationen och extremt 
höga priser på ett flertal råvaror. Största 
bristen råder kanske just nu på legerings-
metallerna, sade hr Thorelli. 

Vid sammanträdet fastställdes ett par 
mindre ändringar av bestämmelserna för 
förslagsverksamheten samt diskuterades 
uppläggningen av en propaganda bland 
företagets kvinnliga personal för anslut
ning till lottarörclscn. 

Är Din idé ett 

gott förslag 

Deltag då i förslagsverk

samheten. Det lönar sig 
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